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روزنامه صبح ایران

سخنگوی قوه قضاییه: 

همه باید به دولت کمک کنیم

فرصتی برای اقناع سوال کنندگان و تنویر افکار عمومی 

دولتمرد اعتدال پشت تریبون مجلس 

هزینه سفر به عتبات گران شد

دستیار ویژه رئیس جمهوری در حقوق شهروندی:

بسیاری در داخل با بیگانگان
 همنوا شدند 

آیت الله آملی لاریجانی در جلسه مسئولان عالی قضایی؛

کسانی که باید پاسخگو باشند 
اپوزیسیون شده اند

دستیار ویژه رئیس جمهوری در حقوق شهروندی 
اتفاقات حوزه سیاست خارجی و خروج  گفت: در پی 
آمریکا از برجام وضعیتی را در کشور شاهد بودیم که 
بسیاری در داخل با بیگانگان همنوا شدند تا مردم را ناامید 
در همایش  روز دوشنبه  کنند. شهیندخت مولاوردی 

آموزشی حقوق شهروندی با حضور شهرداران مناطق، 
مدیران ستادی و مشاوران شهردار مشهد در این شهر 
افزود: این افراد تلاش کردند به مردم بگویند 'ببینید به 
حرف ما رسیدید که هیچ اراده و اختیاری برای تغییر 

اوضاع نیست...

رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه بزرگترین عاملان شرایط فعلی که امروز باید پاسخگو باشند چهره مخالف و اپوزیسیون 
به خود گرفته اند، از همه قضات و مسئولان قضایی خواست که در رسیدگی ها درگیر فضاسازی ها نشوند و رجزخوانی 
ها موجب نشود که از دایره انصاف و عدل خارج شوند.آیت الله آملی لاریجانی در جلسه مسئولان عالی قضایی با تبریک 
میلاد مسعود حضرت امام هادی )ع(، پیشاپیش عید بزرگ ولایت را تبریک گفت و تصریح کرد: حقیقت ولایت دارای 
ظاهر و باطنی است که باطن آن، سرّ هستی است و آن امانتی که آسمان ها و زمین از پذیرش آن ابا کردند و انسان آن 

را حمل کرد، حقیقت ولایت است...
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معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع انسانی استانداری قم گفت: اجازه افزایش 
قیمت خودسرانه به هیچ عرضه کننده کالایی در استان را به هیچ وجه نمی دهیم، اگر کسی 
درخواستی در این زمینه داشته باشد، درخواست او در یک فرآیند کارشناسی بررسی می شود .
مهرداد غضنفری با اشاره به فعالیت کارگروه تنظیم بازار استان قم اظهار کرد: قیمت کالاها در 
استان به صورت روزانه رصد و گزارش قیمت ها در جلسات این کارگروه در هر هفته ارائه می شود، 
در این جلسات افزایش های نامتعارف قیمت کالاها در قم مورد بررسی قرار می گیرد.وی ادامه داد: 
بحث گران فروشی با بحث گرانی متفاوت است، اگرچه گران فروشی زاییده گرانی است؛ از جمله 
اقدامات کوتاه مدتی که می توانیم داشته باشیم، برخورد با مصادیق گران فروشی است که فرآیند 

آن طی می شود و مصادیق این مساله به مراجع قضایی معرفی می شوند...

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم گفت: دولت تدبیر و امید با افزایش 
اعتبارات آبرسانی، روستاهای این استان را از خطر تخلیه صد درصد نجات داد. یکشنبه در 
آیین بهره برداری و کلنگ زنی 12 طرح شرکت آب و فاضلاب قم در شهرک پردیسان، افزود: 
از 156 روستای استان، آب 48 روستا با اعتبارهای خوبی که دولت تدبیر و امید اختصاص 
داد، تامین شده است .وی با بیان این که ساکنان این روستاها به دلیل محرومیت در حال 
مهاجرت به شهر بودند، افزود: اقدام دولت در تخصیص اعتبار لازم برای تامین آب، از خالی 
شدن کامل این روستاها از سکنه جلوگیری کرد. وی ادامه داد: در حال حاضر این روستاها به 
دلیل برخورداری از نعمت آب رونق رونق بسیار خوبی پیدا کرده به نحوی که صنایع کوچکی 

در برخی از آنها ایجاد شده که کمک زیادی به تحقق سیاست های دولت...

معاون استانداری قم:

اجازه افزایش خودسرانه 
قیمت را در قم نمی دهیم

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم :

اعتبارات آبرسانی روستاهای قم 
را از خطر تخلیه نجات داد 

یک عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
اظهارات تهدیدآمیز یک مداح نسبت به رییس جمهوری گفت که 
بعضی ها منافع شان در متشنج  کردن فضای سیاسی و اقتصادی 
است.غلامرضا حیدری گفت: به نظر می رسد وقایع اخیر را باید 
به عنوان یک مجموعه از اتفاقات به هم پیوسته بررسی کرد؛ باند 
مافیای پشت سر موسسات مالی، مافیای قاچاق، مافیایی که پشت 

صحنه سونامی ارز بود و مافیای تحریم ها به نظر می رسد ...

یک فعال سیاسی اصلاح طلب با تاکید بر این که » ما باید تلاش 
کنیم کار آمدی نظام افزایش پیدا کند و اشکالات ساختاری بر طرف 
شود« درباره آن چه »مدیریت مولوک الطوایفی« خواند گفت: یعنی 
الان در وزارت ارشاد قانون برگزاری کنسرت ها وجود دارد اما آدمی 
در مشهد می گوید، اجازه برگزاری این کنسرت را نمی دهم. فقط 
حرفش را هم نمی زند. گروهی وجود دارد که بدون وظایف قانونی 

جلوی کارهای قانونی را می گیرند . به همین دلیل است...

حیدری عضو فراکسیون امید: 

منافع بعضی ها در متشنج  کردن
 فضای سیاسی است

کیانوش راد فعال سیاسی اصلاح طلب:

گروهی بدون وظایف قانونی جلوی 
کارهای قانونی را می گیرند 
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روحانی حقایق را 
به مردم بگوید

مصطفی تاج زاده: 

بسیاری از سوال کنندگان رییس جمهوری 
خود مسبب این وضع هستند 

تا وقتی روحانی پایبند به وعده هایش باشد 
از او حمایت می کنیم 

کبریت بی خطر نمی تواند مشکلات ایران را حل کند

زمان اصلاحات بنیادین فرا رسیده است 

6

اینکه  بیان  با  قضائیه  قوه  رئیس 
بزرگترین عاملان شرایط فعلی که امروز 
و  مخالف  چهره  باشند  پاسخگو  باید 
همه  از  اند،  گرفته  به خود  اپوزیسیون 
قضات و مسئولان قضایی خواست که در 
رسیدگی ها درگیر فضاسازی ها نشوند 
و رجزخوانی ها موجب نشود که از دایره 

انصاف و عدل خارج شوند.
جلسه  در  لاریجانی  آملی  الله  آیت 
مسئولان عالی قضایی با تبریک میلاد 
مسعود حضرت امام هادی )ع(، پیشاپیش 
عید بزرگ ولایت را تبریک گفت و تصریح 
کرد: حقیقت ولایت دارای ظاهر و باطنی 
است که باطن آن، سرّ هستی است و آن 
امانتی که آسمان ها و زمین از پذیرش آن 
ابا کردند و انسان آن را حمل کرد، حقیقت 

ولایت است.
آیت الله آملی لاریجانی بار دیگر با 
تلاشهای  از  دولت،  هفته  گرامیداشت 
مردم  مشکلات  رفع  جهت  در  دولت 
یادآور  حال  عین  در  و  کرد  قدردانی 
و  عقلانی  منطقی،  صحیح،  اداره  شد: 
کارشناسانه کشور پهناوری مانند ایران 
اسلامی، کار ساده ای نیست؛ خصوصاً در 
زمانی که دشمن از هر سو به این کشور 
نظر کرده و با تمام قدرت به میدان آمده 
تا انقلاب و مردم را به اضطرار بیاندازد و به 

تسلیم وادار کند. 
* نمی توان کشور را با تصمیمات 

لحظه ای اداره کرد
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه مردم 
همواره در برابر این فشارها مقاومت کرده 
و  دولت  شرایطی  چنین  در  افزود:  اند، 
رئیس جمهور محترم وظایف سنگین 
تری برعهده دارند و کشور برای رسیدن 
منطقی  تدبیر  به  نیاز  خود  اهداف  به 
توان  نمی  دارد.  امور  صحیح  اجرای  و 
گرفتار روزمرگی شد و با تصمیمات آنی 
و لحظه ای، به گونه ای مدیریت کرد 
زمینه  این  در  شوند.  متضرر  مردم  که 
همه قوا باید همکاری کنند ولی طبیعتاً 
بار عظیم اجرایی کشور و مسئولیت آن 
برعهده دولت محترم است.آیت الله آملی 
لاریجانی با بیان اینکه بیکاری و مشکلات 
اقتصادی از مهمترین مسائل و دغدغه 
های اصلی مردم در حال حاضر است، این 

شرایط را برای مردم »کمرشکن« توصیف 
همه  که  گوییم  نمی  ما  گفت:  و  کرد 
مشکلات ناشی از تصمیمات دولت است 
اما تردید هم نداریم که تدبیر، رکن اساسی 
کار دولت است و بسیاری از مشکلات نیز 
قوه  است.رئیس  تدبیرها  سوء  از  ناشی 
قضاییه خاطرنشان کرد: ما ضمن تشکر 
از تلاشهای دولت، شخص رئیس جمهور 
های  دستگاه  کارکنان  همه  و  محترم 
اجرایی، از دولت محترم می خواهیم که 
های  فرمایش  و  تأکیدات  در چارچوب 
مقام معظم رهبری، به مقابله مدبرانه با 
تحریم بپردازند که البته اقدامات مثبتی 
نیز در این زمینه انجام شده گرچه بهتر 
بود زودتر چنین تصمیماتی اتخاذ شود. 
امروز دلارها و سایر ارزهایی که در اختیار 
جمهوری اسلامی است نباید صرف امور 
غیر ضرور شود. از سوی دیگر دولت باید 
بحث معیشت و اقتصاد مردم را به صورت 
بهره  و  خبره  افراد  بکارگیری  با  جدی 
مندی از فکر و خرد جمعی بهبود بخشد 
این  دارای  که  کشوری  معتقدیم  ما  و 
حجم بالا از سرمایه های مادی، اجتماعی 
و انسانی است و مردم آن 40 سال پای 
آرمان های خود ایستاده اند با تدبیر و 
عقلانیت قادر است مشکلات خود را حل 
کند.آیت الله آملی لاریجانی در ادامه با 
اشاره به اقدامات اخیر دستگاه قضایی در 
زمینه مبارزه با مفاسد اقتصادی، تصریح 
کرد: همانگونه که به مردم عزیز وعده 
داده بودیم، تمام قدرت و ظرفیت خود را 
برای رسیدگی به پرونده های مربوط به 
مفاسد اقتصادی اخیر بسیج کرده ایم و 
با استجازه از رهبر معظم انقلاب و پاسخ 
مثبت ایشان، با سرعت بیشتری در حال 

رسیدگی به این پرونده ها هستیم.
مفاسد  پرونده  به  رسیدگی   *
اقتصادی نیازمند مدت زمان منطقی 

است
رئیس قوه قضاییه تأکید کرد: به ضرس 
قاطع به همه مردم عزیز عرض می کنم 
که قوه قضاییه با قاطعیت در این مسیر 
حرکت می کند و برای رسیدگی عادلانه 
مردم  امانات  به  که  کسانی  پرونده  به 
خیانت کرده اند و با دریافت ارز دولتی 
دست به سودجویی های کلان زده اند یا 

از طرفی با احتکار اجناس و کالاها، مردم 
را در مضیقه قرار داده اند، تمام توان خود 

را به کار بسته است.
ذکر  به  لاریجانی  آملی  الله  آیت 
چند نکته در همین زمینه پرداخت و 
خاطرنشان کرد: مردم عزیز و دلسوزان 
کشور توجه داشته باشند که قوه قضاییه 
و شرعی  قانونی  موازین  براساس  صرفاً 
عمل می کند و مدت زمان رسیدگی ها 
وابسته به انجام بسیاری از تحقیقات فنی 
و پیچیده است زیرا به عنوان مثال، پرونده 
ای در قالب بیش از 100 جلد در دست 
رسیدگی است که این پرونده متهمان 
متعددی دارد و تمام امور مالی هریک از 
متهمان باید به صورت دقیق بررسی شود 
و اموالی را که به نام آنان است یا به نام 
دیگران ثبت کرده اند، شناسایی کنیم و 
در مورد آنها تصمیم بگیریم. چنین روندی 
نیازمند یک زمان منطقی است گرچه 
بر تسریع در رسیدگی ها تأکید داریم و 
استجازه اخیر از مقام معظم رهبری نیز 

دقیقاً برای تحقق همین امر بوده است.
رئیس قوه قضاییه با انتقاد از برخی 
اظهارات غیرکارشناسی در زمینه سرعت 
عمل در رسیدگی به پرونده های مفاسد 
اقتصادی اخیر، اظهار کرد : ما نمی توانیم 
در  قانونی،  و  دقیق  های  بررسی  بدون 
فضایی احساسی، کاری ظاهری و صوری 
تبلیغات  انجام دهیم و حکمی فراخور 
صادر کنیم لذا هیچ کس نباید چنین 

توقعی از دستگاه قضایی داشته باشد.
* برخی فضای کشور را آماده موج 

سواری خود دیده اند
بیان  با  لاریجانی  آملی  الله  آیت 
ها  رسیدگی  زمینه  در  دیگر  ای  نکته 
گفت: مسئولان محترم قضایی و قضات 
شریف توجه داشته باشند که ما در برهه 
حساسی قرار داریم و به واسطه برخی 
سود جویی ها، اعتماد مردم در بخشهایی 
مخدوش شده است. متأسفانه برخی نیز 
که خود سالها در بالاترین مناصب کشور 
مسئولیت داشته اند و امروز باید بزرگترین 
پاسخگوی شرایط فعلی باشند، فضا را 
آماده موج سواری دیده اند و چهره مخالف 
و اپوزیسیون به خود گرفته اند؛ چنانکه 
می بینیم پیاپی سخنانی علیه نظام و 

بویژه دستگاه قضایی بر زبان می آورند و 
غافلند که مردم بصیر و فهیم ما آنها را می 
شناسند و غوغا سالاری آنان را نیز دیده 
اند، بریز و بپاش های آنها را هم دیده اند.

رئیس قوه قضاییه تأکید کرد: قضات و 
مسئولان محترم قضایی بدون آنکه تحت 
تأثیر این فضاسازی ها قرار بگیرند باید در 
مدار انصاف و عدالت حرکت کنند زیرا این 
قبیل رجزخوانی ها زیاد است اما قاضی و 
مسئول قضایی باید با شکیبایی، اعتدال و 
انصاف رفتار کند و خدای ناکرده برخی 
اظهارات و اهانت ها نباید موجب شود که 

از مدار عدل و انصاف خارج شویم.
بیان  در  لاریجانی  آملی  الله  آیت 
سومین نکته خود تأکید کرد: یک متهم 
حتی اگر بعداز رسیدگی ها تبدیل به 
بزرگترین محکوم شود و سنگین ترین 
مجازات نیز برایش درنظر گرفته شود، 
دارای حقوقی است که این حقوق باید 
رعایت شود و نباید فراتر از مجازات قانونی 
مورد تعدی و ظلم قرار گیرد یا خدای 

ناکرده کرامت انسانی او مخدوش شود.
باید  متهمان  انسانی  کرامت   *

حفظ شود
آیت الله آملی لاریجانی افزود: ممکن 
است همین متهمان مجازات های بسیار 
سنگینی هم برایشان درنظر گرفته شود و 
به دستگاه های حاکمیتی نیز ظلم کرده 
باشند اما نباید ظلم این افراد موجب شود 
ما کار نادرست انجام دهیم. اتهام هرکس 
در چارچوب قانون و در جای خود باید 
رسیدگی شود اما مسئله حقوق متهمان و 
رفتار توأم با کرامت انسانی از اهمیت بسیار 
بالایی برخوردار است که باید با جدیت 

مورد توجه قرار گیرد و رعایت شود.
رئیس قوه قضاییه در پایان از تلاشهای 
سنگین  فضای  در  که  کسانی  همه 
تبلیغاتی دشمن و برخی هیاهوهای رسانه 
ای در رسیدگی به پرونده های اخیر به 
مشغول  روزی  شبانه  و  جهادی  شکل 
هستند بویژه قضات دادسراها و دادگاه 
دادستان  قضاییه،  قوه  اول  معاون  ها، 
کل کشور، دادستان تهران، رئیس کل 
دادگستری استان تهران و روسای کل 
دادگستریها و دادستانهای سراسر کشور 

تشکر و قدردانی کرد.

آیت الله آملی لاریجانی در جلسه مسئولان عالی قضایی؛

کسانی که باید پاسخگو باشند، اپوزیسیون شده اند

رییس جمهوری در تماس تلفنی 
ایران  رییس جمهوری فرانسه گفت: 
به همه تعهدات خود در برجام عمل 
کرده و با توجه به خروج یک جانبه 
سایر  از  ای  هسته  توافق  از  آمریکا 
طرف ها انتظار دارد که به برنامه های 
خود برای حفظ این توافق، سرعت و 

شفافیت بیشتری دهند. 
حجت الاسلام و المسلمین حسن 
روحانی روز دوشنبه در تماس تلفنی 

جمهوری  رییس  مکرون  امانوئل 
از خروج  این که بعد  بیان  با  فرانسه 
آمریکا از برجام، بار سنگینی بر دوش 
سایر طرف ها برای حفظ این توافق 
است، افزود: ایران خواهان حفظ برجام 
است اما در عین حال اگر در زمینه 
تضمین کانال های مالی و پولی، نفت، 
برنامه  آینده  نقل،  و  حمل  و  بیمه 
اقدامات  نباشد،  روشن  اروپا  اجرایی 

دیگری را خواهد داشت.

فرانسه  جمهوری  رییس  مکرون 
هم در این تماس تلفنی با بیان این 
تعمیق  و  توسعه  پاریس خواهان  که 
روابط خود با تهران است، تاکید کرد: 
فرانسه همه تلاش خود را برای حفظ 
برجام به کار می گیرد و نسبت به این 
به مسوولیت  و  است  متعهد  موضوع 
های خود عمل می کند.وی با تشریح 
اقدامات کشورش و سایر شرکا برای 
تلاش  ما  اظهارداشت:  برجام  حفظ 

فشرده ای را برای حفظ توافق هسته 
ای انجام داده ایم و در حال پیگیری 
مکانیزم های مختلف تجاری و مالی 

در این عرصه هستیم.
فرانسه  و  ایران  جمهوری  روسای 
همچنین در این گفت و گوی تلفنی 
تلاش همه طرف ها برای حفظ برنامه 
جامع اقدام مشترک )برجام( را ضروری 
خواندند و انجام اقدامات عملی در این 

راستا را مورد تاکید قرار دادند.

روحانی در تماس تلفنی رییس جمهوری فرانسه: 

طرف های برجام به برنامه های خود برای حفظ آن سرعت بیشتری دهند 
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حساب کشی 
یا فرار از پاسخگویی؟

توسط  جمهوری  رئیس  از  سوال  است  امروزقرار 
مجلس اعلام شود. روشن است که این اقدام در واکنش 
به رشد تورم و خصوصاً رشد نرخ ارز صورت گرفته است. 

البته همانگونه که می توان حدس زد احتمالا توجیهاتی برای طرح این سوال عرضه 
می شود و مثلا رئیس جمهوری متهم می شود که چرا اصلاح بانکی و رشد نقدینگی 
را مهار نکرده است. نکته ای که  در خصوص سوال از رئیس جمهوری باید به آن توجه 
داشت این است که آیا این اقدام مجلس نوعی حسابکشی از قوه مجریه و اختیارات 
رئیس قوه مجریه است؟ ظاهر مسئله این طور است. قاعدتا کسانی که دنبال طرح این 
سوال بوده اند چنین ادعا می کنند که این سوال برای پاسخگو کردن رئیس جمهوری 
در قبال نحوه استفاده از قدرت و امکانات خود است. این حرف وقتی درست است که 
قوه مجریه اختیارات کافی در تصمیمات داشته باشد و مجلس دخالت چندانی در امور 
اجرایی نداشته باشد. حال اگر قضیه برعکس باشد یعنی عموم تصمیمات دولت اجرایی 
نمی شود مگر آنکه به تصویب مجلس برسد آنگاه به این نتیجه می رسیم که دیگر 
مجلس خود در وضع موجود کاملا سهیم بوده است و به هیچ عنوان نقش بیرونی 
نداشته است. تقریبا تمام سیاستهای اصلی باید به تایید مجلس برسد. حتی تک تک 
اجزای بودجه باید به تایید مجلس برسد و مجلس هرگونه که بخواهد آن را تغییر می 
دهد و هر تکلیفی که صلاح بداند در بودجه اعمال می کند. حتی با وجود اینکه دولت 
برنامه ششم توسعه به عنوان یک سند بالادستی را پس گرفت مجلس خود به تنهایی 
آن را تنظیم و تصویب کرد. از آن بیشتر اینکه نمایندگان مجلس خود می توانند با 
پیشنهاد و تصویب برخی طرحها اموری را به قوه مجریه تحمیل کنند.حال به عقب 
برگردیم. آیا نمایندگان مجلس عموما با سیاستهای دولت که الان مشخص شده اشتباه 
بوده مخالف بوده اند یا از هواداران اصلی بوده اند و یا حتی خود عامل اصلی یا پشتیبانان 
اصلی سوق دادن دولت به این سمت بوده اند. مثلا امروزه جامعه و نمایندگان مجلس 
و حتی اعضای دولت از وضعیت نرخ ارز عصبی هستند. امروز که کار از کار گذشته 
برای همه روشن شده که تثبیت نرخ ارز در سالهای گذشته سیاست درستی نبوده 
است، ولی اگر منصفانه به گذشته برگردیم آیا کسی بود که از افزایش نرخ ارز دفاع 
کند؟ آیا همه نمی گفتند که نرخ ارز نباید افزایش یابد چون تورم زا است؟شاهد این 
مدعا این است که همین الان نیز نمایندگان مجلس عمدتا موافق سیاستهای اشتباه 
دولت نظیر حفظ قیمت بنزین و آب و برق و مخالف اصلاح قیمت حامل های انرژی 
هستند. پس این سوال از رئیس جمهور با چه هدفی طرح می شود؟ به نظر می رسد 
که در خوشبینانه ترین حالت چون جامعه در حالت عصبی است نمایندگان مجلس 
می خواهند با این اقدام نوعی همدلی با جامعه را نشان دهند و در یک نگاه بدبینانه 
می خواهند خود را از اشتباهات سیاستگذاری مبرا نشان دهند. واقعیت این است که 
وقتی مجلس عمیقا در فرآیند تصمیم گیری ها حضور و مشارکت دارد نمی تواند 
حسابکشی به شکلی که در دیگر پارلمانها هست داشته باشد. در کشورهای دیگر 
نمایندگان مجلس هر از چندگاهی تشکیل جلسه می دهند و تنها به موارد بسیار بسیار 
کلی می پردازند و از دخالت زیاد در امور در مسائل اجرایی پرهیز دارند و به همین 
دلیل می توانند از دولت بازخواست کنند ولی در ایران نقش مجلس به کلی متفاوت 
است و مجلس خود یکی از بازیگران اصلی در تصمیم گیریهاست و اگر نتیجه مطلوب 
از سیاستها حاصل نشده باید خود را نیز مورد بازخواست قرار دهد.در عین حال شرط 
آنکه تحولات اقتصاد کلان موجب نشود که موضوعاتی نظیر سوال از رئیس جمهوری 
مطرح شود این است که وزرا مسئولیت کامل در قبال حوزه های تحت سرپرستی خود 
داشته باشند و مجلس بتواند آنها را در قبال عملکرد نادرست بازخواست نماید. وزرا 
نیز وقتی مسئولیت کامل در قبال سیاستها را پذیرا خواهند شد که اختیارات کامل 
داشته باشند و از سمت رئیس جمهوری، معاون اول یا دیگر مسئولان حکومتی از 
جمله نمایندگان مجلس تحت فشار نباشند که سیاستی را اتخاذ کنند که قبول ندارد 
بلکه تنها محدودیتهای قانونی را پیش روی خود ببینند. در این وضعیت اگر مشخص 
شد که یک سیاست شکست خورده است آنگاه به جای طرح اموری چون سوال از 
رئیس جمهوری انگشت اتهامات متوجه وزیر مسئول می شود و وزیر مذکور باید در 
برابر نمایندگان مجلس پاسخگو باشد. در غیر این صورت وزرا مسئولیتی نمی پذیرند 
و استیضاح وزیر نیز معنای مشخص خود را از دست می دهد چیزی که متاسفانه در 
حال حاضر رخ داده است.امید است که اتفاقات اخیر موجب یک بازاندیشی اساسی در 

مورد ترتیبات نهادهای سیاسی و تنظیم رابطه بین آنها شود.

اخباری که در هیاهوهای 
حاشیه ای باقی نماند

اول: دونالد ترامپ رئیس جمهور ایالات متحده در 
چند نوبت خواستار مذاکره بدون پیش شرط با جمهوری 

اسلامی ایران شده است. 
دوم: جان بولتون مشاور امنیت ملی کاخ سفید در سفر به سرزمین های اشغالی از 
احتمال دخالت ایران در انتخابات میان دوره ای کنگره ایالات متحده ابراز نگرانی کرد.

سوم : ترامپ مستاصل در مصاحبه با رویترز: برای من مهم نیست که آیا مقامات 
ایرانی با من دیدار میکنند یا نه. اگر بخواهند دیدار می کنیم وگرنه دربند آن نیستم.

چهارم : جان بولتن: آمریکا به دنبال تغییر در ایران نیست.
پنجم: مقام معظم رهبری جنگ نمی شود، با آمریکا مذاکره نمی کنیم

نکته اول: اگر روند مناسبات میان آمریکا با برجام را پس از روی کار آمدن دونالد 
ترامپ بررسی کنیم شاهد افول شدید میزان تهدیدات و تهاجمات لفظی دولت فعلی 
ایالات متحده در قبال جمهوری اسلام ایران هستیم. ترامپ در ابتدای دوره خود به 
دنبال ایجاد آشوب و بلوا و براندازی نظام جمهوری اسلامی ایران بود و حتی وعده 
تابستان داغ را برای امسال به شیفتگان خود داده بود. ترامپ با آوردن جان بولتون که 
دارای روابط صمیمانه ای با گروهک تروریستی مجاهدین خلق و رژیم آل سعود بوده و 
به شدت به دنبال براندازی جمهوری اسلامی ایران است و بلافاصله پس از آن با خروج 
از برجام درجه تهدیدات خود را علیه مردم ایران به بالاترین میزان رسانده بود وعده 
تابستان داغ داد تا به خیال خود برجام تسلیم و کرنش مردم ایران در برابر نظام سلطه 
را به تصویر بکشد اما در تابستان داغ مورد نظر دونالد ترامپ شاهد سلسله اخباری 
بودیم که به برخی از آنها اشاره شد و در نهایت با تمسک به ندای الهی 'قُلْنَا یَا ناَرُ کُونِی 
بَرْدًا وَسَلَامًا عَلَیٰ إبِْرَاهِیمَ' اظهارات تسکین بخش ' جنگ نمی شود، مذاکره نمی کنیم' 

در کشور طنین افکن شد. 
آنکته دوم:: به یاد آوریم مقطع تاریخی را که ارزش سگ آمریکایی از یک نخبه 
ایرانی بالاتر بود و مستشاران آمریکایی سراسر کشور را یکی از ایالات کشور خود 
قلمداد می کردند اما امروزبه برکت انقلاب اسلامی و رشادت مردم ایران، عالی ترین 
مقام امنیتی کاخ سفید عاجزانه خواستار عدم احتمال دخالت ایران در انتخاباتهای این 

کشور می باشد.
آخر اینکه: این طلیعه موفقیت و ظفر که انشاالله در چند ماه آینده با هوشیاری 
و مجاهدت مردم ایران و با زدودن ناخالصی ها تکمیل خواهد شد، در سایه همدلی، 
اتحاد، صبر و استقامت ایرانیان به دست آمده است و با همت مضاعف، شاهد 
شکوفایی یک قدرت منطقه ای و فرا منطقه ای با پرچم سه رنگ جمهوری اسلامی 

خواهیم بود.
* مشاور وزیر کشور

سید احمد خاتمی: 

صدای حوزه را 
باید از مراجع شنید

رهبری سخنگوی هیئت رییسه مجلس خبرگان با اشاره به سخنرانی رحیم 
پورازغدی در انتقاد از حوزه های علمیه گفت: صدای حوزه را باید از مراجع شنید. 
مراجع زعمای حوزه علمیه هستند و بر این اساس موضع من موضع مراجع عظام تقلید 

است و این چیز پوشیده ای نیست.
حجت الاسلام سید احمد خاتمی در نشست خبری اجلاسیه مجلس خبرگان 
رهبری اظهارداشت : در این زمینه آیت الله مکارم و نوری همدانی موضع گرفتند. 
برخی بزرگان دیگر که موضع نگرفتند با خود بنده صحبت کردند بنابراین مراجع 

شناخته شده همین ها هستند.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم ادامه داد: سخنی، سخن حوزه محسوب 
می شود که مستقیم از سوی مراجع باشد یا شورای عالی حوزه موضع بگیرد. درباره 
حواشی که به وجود آمد، موضع شخصی من همان موضع مراجع است اما ای کاش 

این حواشی به وجود نمی آمد.
خاتمی افزود: ای کاش در همان مسئله اقتصادی، با رعایت انصاف سخن می گفتند 
و این حواشی بوجود نمی آمد. امروز مساله اصلی مشکلات اقتصادی است و نباید 
حاشیه سازی ها ما را از ساماندهی وضع اقتصادی مردم و توجه به جنگ روانی دشمن 

غافل کند.
خاتمی گفت: این موجی که ایجاد شده، مساله ضروری کشور نیست؛ مقام معظم 
رهبری به ما آموخته اند که مسایل را اصلی و فرعی کنیم؛ در شرایط این چنینی، 

پرداختن به این مسایل را فرعی می دانم.

برای جلوگیری از اجرای تحریم ها از سوی آمریکا؛ 

ایران خواستار صدور دستور موقت 
دیوان لاهه شد 

نماینده ایران در دیوان بین المللی دادگستری لاهه، خواستار صدور دستور موقت از 
سوی این دیوان برای جلوگیری از اجرای تحریم ها از سوی آمریکا شد. 

نخستین دور جلسات استماع دیوان بین المللی دادگستری در خصوص صدور قرار 
موقت در پروندۀ نقض عهدنامۀ 1334 مودت، روابط اقتصادی و حقوق کنسولی بین 

ایران و ایالات متحده آمریکا روز - دوشنبه- در شهر لاهه در کشور هلند برگزار شد. 
محسن محبی نمایندۀ جمهوری اسلامی ایران در ابتدای جلسه اظهارداشت: 
موضوع درخواست قرار موقت عبارت است از تحمیل و اعِمال مجدد تحریم ها و اعِلام 
تشدید تحریم ها توسط آمریکا که ایران، اتباع و شرکت های ایرانی را هدف قرار داده 
و ضرر و زیان غیرقابل جبرانی به منافع و حقوق ایران، اتباع و شرکت های ایرانی وارد 
کرده است و این اقدامات نقض ترتیباتِ عهدنامۀ 1334 مودت، روابط اقتصادی، و 

حقوق کنسولی بین ایران و ایالات متحدۀ آمریکا محسوب می شود. 
وی همچنین با یادآوری اعِمال مرحلۀ اول تحریم های آمریکا علیه ایران در تاریخ 
6 اوت 2018 اعتراض خود را در خصوص زمان برگزاری جلسه )که به دلیل فوریت 
موضوع می بایست زودتر برگزار می شد( اعلام کرد و توجه دیوان را به بی اعتنایی 
دولت آمریکا به درخواست رییس این مرجع قضایی در تاریخ اول مرداد 1397 طبق 
بند 4 مادۀ 74 آیین دادرسی مبنی بر خودداری آمریکا از اتخاذ اقداماتی که منجر به 

بی اثر شدن دستور موقت دیوان شود جلب و اعلام کرد.
وی یادآور شد: آمریکا نه تنها به این درخواست توجهی نداشته بلکه در تاریخ 6 
اوت 2018 رییس جمهوری آمریکا با صدور یک دستور اجرایی جدید نسبت به اجرای 

مرحلۀ اول تحریم های اعلامی در 8 مه 2018 اقدام کرده است. 
طبق اظهارات نماینده کشورمان، رفتار عادلانه و منصفانه با اتباع و شرکت های 
ایرانی، عدم ایجاد محدودیت بر پرداخت و نقل و انتقالات مالی، آزادی واردات، صادرات 
و حمل و نقل کالا و آزادی تجارت و کشتیرانی از جمله حقوقی است که طبق مواد 
)1(4، )1( 7، )1( 8، )2( 8، )2( 9 و )1( 10 عهدنامۀ مودت متعلق به کشورمان بوده 

و دولت آمریکا با وضع مجدد تحریم ها آن ها را نقض کرده است. 
همچنین، نماینده ایران از دیوان درخواست کرد: با توجه به این که اعِلام اعِمال 
مجدد تحریم ها در هشتم مه 2018 و اقدامات متعاقب دولت آمریکا در اجرای تحریم ها 
آثار زیانبار فوری به همراه داشته است، تا زمان صدور رأی نهایی برای حفظ حقوق ایران 
)ایران، اتباع و شرکت های ایرانی( و جلوگیری از آثار زیانبار تصمیمات دولت آمریکا 
اقدام به صدور دستور موقت کرده و از ایالات متحدۀ آمریکا بخواهد تا صدور حکم 
نهایی از اجرای تحریم ها خودداری کند. در ادامۀ جلسه، وکلای جمهوری اسلامی ایران 
هر یک به تشریح جزییات مربوط به شرایط لازم برای صدور دستور موقت پرداختند. 
احراز صلاحیت اولیۀ دیوان، خطر جدی و قریب الوقوع زیان غیرقابل جبران، 
باورپذیری حقوق خواهان، ارتباط بین حقوق خواهان و دستور مورد درخواست از 
جمله شرایطی است که برای مجاب کردن دیوان برای صدور قرار موقت به سود 

کشورمان ضروری است.

حیدری عضو فراکسیون امید: 

منافع بعضی ها در متشنج  کردن
 فضای سیاسی است

یک عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی با اشاره به اظهارات تهدیدآمیز 
یک مداح نسبت به رییس جمهوری گفت که بعضی ها منافع شان در متشنج  کردن 

فضای سیاسی و اقتصادی است.
غلامرضا حیدری گفت: به نظر می رسد وقایع اخیر را باید به عنوان یک مجموعه 
از اتفاقات به هم پیوسته بررسی کرد؛ باند مافیای پشت سر موسسات مالی، مافیای 
قاچاق، مافیایی که پشت صحنه سونامی ارز بود و مافیای تحریم ها به نظر می رسد 
یک بهم پیوستگی با هم دارد و چیز تازه ای هم نیست.این نماینده مجلس یادآور 
شد: زمانی در تریبون های رسمی گفتند که ما تکنولوژی دور زدن تحریم را به دست 
آوردیم که از همین اتفاق بابک زنجانی بیرون آمد. یا در دوره ای عده ای از بانک ها 
وام میلیاردی گرفتند و پس ندادند.وی با بیان اینکه به اعتقاد من هر کسی حداقل 
دغدغه نظام جمهوری اسلامی ایران را داشته باشد باید دردمندانه از چنین اتفاقاتی 
پیشگیری کند، افزود: به نظر می رسد دستگاه های نظارتی و اطلاعاتی باید از بروز این 
اتفاقات پیشگیری کنند، به خصوص این که این جریانات به گونه ای عمل می کنند که 
گویی پشت شان گرم است.نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: 
به نظر من رهبری به عنوان سکاندار اصلی کشور و هماهنگ کننده قوا باید تدبیری در 
این زمینه بیندیشند.حیدری یادآور شد: واقعیت این است که در جمهوری اسلامی 
رییس جمهور و مجلس دیگر کاره ای نیستند و افکار عمومی این را فهمیده است. 
اگرچه به نفع نظام نیست. اگر ما قدری دوراندیشی کنیم نباید بی اختیاری مسئولین 
منتخب مردم را بخواهیم.وی با بیان این که طرح اظهارات تهدیدآمیز از سوی یک 
مداح یا پلاکاردهای تندروانه در یک تجمع موجب متشنج شدن فضای سیاسی کشور 
می شود، افزود: شاید بعضی ها منافع شان در متشنج  کردن فضای سیاسی و اقتصادی 
است. در این زمینه رسانه ها بسیار اثرگذار هستند، البته اینها همان کسانی هستند که 
نمی خواهند فضای آزاد رسانه ای جریان پیدا کند، چرا که اگر رسانه ها آزاد باشند و به 

عنوان چشم و گوش نظام عمل کنند بسیاری از مسائل قابل پیشگیری خواهد بود.

وزیرعلوم، تحقیقات و فناوری:

 وزارت علوم قصد انحلال دانشگاه های 
شهرستانی را ندارد 

وزیرعلوم، تحقیقات و فناوری گفت: انحلال دانشگاه های شهرستانی که در ورودی 
دانشجو کاهش دارند در اولویت این وزارتخانه نیست. 

منصور غلامی روز دوشنبه در حاشیه بهره برداری و کلنگ زنی چند طرح عمرانی 
در دانشگاه سمنان به مناسبت هفته دولت، در گفت و گو با خبرنگاران افزود: کاهش 
داوطلبان و دانشجویان در دانشگاه های بزرگ استانی و دانشگاه های معتبر مرکز کشور 

مطرح نیست و این مسایل بیشتر در دانشگاه های شهرستانی مطرح است. 
وی خاطرنشان کرد: به هیچ عنوان انحلال دانشگاه های کم جمعیت مطرح نیست 
و بحث ماموریت گرا کردن این دانشگاه ها و همچنین تجمیع آنها در وهله دوم در 
برنامه های وزارت علوم است.وزیر علوم و تحقیقات بیان کرد: وزارت علوم برنامه جامعی 
برای افزایش طرح های دانشگاهی در شهرستان های کوچک کشور تدارک دیده که 
براساس آن باید این نهادهای آموزشی با دانشگاه های معروف استانی خود، تعامل 
بیشتری داشته باشند. وی اظهارداشت: وزارت علوم در کنار توجه به کمیت دانشگاه ها 
به مقوله کیفیت و پژوهش هم توجه دارد و واگذاری طرح های فناورانه دانشگاه های 
استانی معتبر به موسسه های عالی شهرستانی گامی اساسی برای توسعه این دانشگاه 
های کوچک به شمار می رود. غلامی ادامه داد: توزیع عادلانه دانشجویان در دانشگاه 
های مختلف کشور و سرریز نشدن به دانشگاه های معروف کشور از برنامه های وزارت 
علوم است که این امر با توزیع عادلانه فناوری به نقاط مختلف کشور محقق می شود. 
وزیرعلوم، تحقیقات و فناوری، درباره علت وجود متقاضی زیاد در برخی دانشگاه 
ها، تاکید کرد: دلیل این مساله برخورداری این دانشگاه ها از هیات علمی کاردان و 
باتجربه و همچنین امکانات سخت افزاری قابل توجه است. غلامی گفت: وزارت علوم 
به هیچ عنوان مانع تحصیل استادان و دانشجویان در خارج از کشور نمی شود اما بحث 
برگشت این نخبگان به کشور از دغدغه های اساسی است که ساز و کارهایی برای 
رفع این چالش در دو سال گذشته اتخاذ شد. وی افزود: این نهاد در تلاش است تا با 
دانشگاه هایی که دانشجویان ایرانی درآنها تحصیل می کنند، رایزنی هایی انجام دهد.

دستیار ویژه رئیس جمهوری در حقوق شهروندی:

بسیاری در داخل با بیگانگان همنوا شدند 
دستیار ویژه رئیس جمهوری در حقوق شهروندی گفت: در پی اتفاقات حوزه 
سیاست خارجی و خروج آمریکا از برجام وضعیتی را در کشور شاهد بودیم که بسیاری 

در داخل با بیگانگان همنوا شدند تا مردم را ناامید کنند. 
شهیندخت مولاوردی روز دوشنبه در همایش آموزشی حقوق شهروندی با حضور 
شهرداران مناطق، مدیران ستادی و مشاوران شهردار مشهد در این شهر افزود: این 
افراد تلاش کردند به مردم بگویند 'ببینید به حرف ما رسیدید که هیچ اراده و اختیاری 
برای تغییر اوضاع نیست'. عمل این افراد دقیقا آب به آسیاب ریختن دشمن است و 
اینکه مردم را بیش از پیش ناامید کنند. وی ادامه داد: آقای کرباسیان دیروز در مجلس 
گفت که شما انتظار دارید مشکلات تاریخی کشور را در یک سال حل کنیم. با این 
احوال فردا رئیس جمهوری به مجلس شورای اسلامی می رود تا آنان که می گفتند 
'رئیس جمهوری حاضر نیست با مردم صحبت کند' ببینند که وی بسیاری از حقایق را 
به مردم خواهد گفت. دستیار ویژه رئیس جمهوری در حقوق شهروندی گفت: ما این 
امر را در هفته دولت به فال نیک می گیریم زیرا خروجی توضیحات رئیس جمهوری 
به ارتقای سلامت اجتماعی و افزایش اعتماد عمومی به دولت، نظام و حاکمیت خواهد 
بود. فردا رئیس جمهوری با حضور در مجلس شورای اسلامی رازهای پشت پرده و 
افرادی را که با سناریوسازی و تشکیل اتاق فکر تمام تلاش خود را برای رساندن کشور 

به این وضعیت کردند افشا می کند. 

سخنگوی قوه قضاییه گفت: همه ما 
باید به دولت کمک کنیم تا مشکلات 

مردم رفع شود. 
محسنی  والمسلمین  حجت الاسلام 
جلسه  حاشیه  در  دوشنبه  روز  اژه ای 
مسئولان عالی قضایی در جمع خبرنگاران 
سوی  از  جلسه  این  در  داشت:  اظهار 
ریاست دستگاه قضا اظهار شد، در عین 
حال که نظام جمهوری اسلامی ایران با 
پشتوانه های محکمی که دارد ان شاءلله 
با این تحریم های ظالمانه برخورد مناسب 

کرده و از آن عبور خواهد کرد.
دولت  حال  عین  در  داد:  ادامه  وی 
برای تدبیر امور و رفع مشکلات معیشتی 
مردم باید بیشتر تلاش کند و همگان 
قبول دارند همه مشکلات امروز به دلیل 
تحریم ها نیست؛ بلکه برخی از آنها تدبیر 
می خواهد؛ چه بسا برخی سوء تدبیر ها 

سبب این مشکلات شده است.
معاون اول قوه قضاییه تصریح کرد: 
مساله دیگری که در جلسه امروز بر آن 
تاکید شد، بحث عدالت و انصاف در همه 
برخورد های دستگاه قضایی به خصوص 
ممکن  که  توصیه شد  بود.  محاکم  در 
است کسانی احیانا در فضای مجازی و 
غیرمجازی صحبت ها و توقعاتی داشته 
باشند و ما باید تلاش کنیم که ملاک 
و معیار ما قانون باشد و حتما و حتما 

از چارچوب عدل و انصاف دور نشویم و 
قاضی، کارمند، بازپرس و همه ما نباید از 

مرز انصاف و عدالت خارج شویم.
* حقوق متهم باید رعایت شود

محسنی اژه  ای گفت: امروز در جلسه 
مسئولان قضایی همچنین تاکید موکد 
شد که حقوق متهم رعایت شود؛ چون 
یک متهم اتهاماتی دارد که آن اتهامات 
در حال رسیدگی است؛ ممکن است آن 
اتهامات ثابت شود یا خیر یا بخشی از آن 
ثابت شود یا بخشی ثابت نشود. حتی اگر 
اتهام او هم سنگین باشد آن فرد حقوقی 
دارد که آن حقوق باید حتما رعایت شود.

از  داد:  ادامه  قضاییه  قوه  سخنگوی 
در  که  است  این  متهم  حقوق  جمله 

مواردی که ضرورت ندارد، از دستبند و 
پابند استفاده نشود و از سوی رئیس قوه 
قضاییه تاکید شد که این مطلب قبلا گفته  
شده و اکنون هم بر آن تاکید می شود و 
هم  مکتوب  باشد  داشته  ضرورت  اگر 

خواهد شد.
بعد  به  این  از  امیدوارم  گفت:  وی 
برخلاف آنچه گفته شد، انجام نشود؛ اما 
این را هم باید توجه داشته باشیم که 
گاهی اوقات خود متهم حقوق خود را 

رعایت نمی  کند. 
محسنی  والمسلمین  حجت الاسلام 
اژه  ای افزود: به عنوان مثال ممکن است 
به متهم بگویند که اکنون می خواهیم به 
دادگاه برویم و طبیعی است که متهم باید 

بر اساس ضوابط لباس رسمی بپوشد و 
اگر متهم بگوید حاضر به پوشیدن لباس 
نشود، طبیعی است که خودش حرمت 

خود را نگه نداشته است.
درباره  قضاییه  قوه  سخنگوی 
اظهار  نیز  اقتصادی  اخیر  پرونده های 
این  که  اقداماتی  خصوص  در  داشت: 
روز ها مفسدان اقتصادی در این شرایط 
انجام می دهند که موجب فشار بیشتر بر 
مردم می شود، اعم از کسانی که احتکار 
کرده اند یا به نحوی از انحاء با ارز دولتی 
کالا وارد کرده، اما به قیمت آزاد به فروش 
می رسانند یا اصلا کالا را وارد نمی کنند و 
می خواهند از خود ارز استفاده کنند، برای 
این موارد هم توصیه و تاکیداتی شده و 

شیوه های رسیدگی روشن شد.
وی ادامه داد: در این جلسه مقرر شد 
دادگاه ها سریعتر به پرونده ها رسیدگی 
کنند؛ اما با سرعتی که خارج از عدالت 
نباشد؛ چون این سرعت رسیدگی جزو 
درخواست های بحق مردم است و مردم 
در رسیدگی  بیشتر  درخواست سرعت 
دارند. این حرف درست است و ما هم تمام 
تلاش خود را انجام می دهیم که به این 
پرونده ها به سرعت رسیدگی شود؛ اما این 
سرعت در رسیدگی به این معنا نیست که 
سبب شود حقی از فردی یا از بیت المال 

ضایع شود.

رییس فراکسیون شفاف سازی و انضباط مالی مجلس از تقدیم تقاضای تحقیق 
و تفحص از عملکرد حساب های قوه قضاییه با چهار سوال به هیات رییسه خبرداد 
و گفت: در این تفحص سرنوشت سود سپرده وجوهی که این قوه از ارباب رجوع و 

اصحاب دعوا دریافت می کند، بررسی می شود. 
محمود صادقی نماینده مردم تهران در مجلس اعلام کرد: تقاضای تحقیق و 
تفحص را در چهار سوال به هیات رییسه مجلس ارائه دادیم و امیدواریم هر چه 
سریع تر مورد بررسی قرار گیرد.وی محورهای این تحقیق و تفحص را به این 
شرح اعلام کرد: مشخصات تفصیلی حساب های سپرده قوه قضاییه شامل شماره 
حساب صاحبان حساب و دارندگان حق امضا، میزان وجوه سپرده گذاری شده و 
سود حاصل از این سپرده ها، نحوه و محل هزینه کرد وجوه سپرده گذاری شده 
و سودهای حاصله، چگونگی ترتیب حسابرسی و نظارت دیوان محاسبات یا سایر 
نهادهای نظارتی به این حساب ها.رییس فراکسیون شفاف سازی و سالم سازی 
اقتصاد و انضباط مالی مجلس درباره علت ارایه این تحقیق و تفحص تاکید کرد: 
مطابق اصل 53 قانون اساسی، تمامی دریافت های دولت در حساب های خزانه 
داری کل متمرکز می شود و همه پرداخت ها در حدود اعتبارات مصوب بموجب 

قانون انجام می شود.
صادقی ادامه داد: همچنین مطابق تبصره 1 ماده 13 قانون محاسبات عمومی 
کشور وجوهی نظیر سپرده، وجه الضمان و مانند آنها که به طور موقت در اختیار 
دستگاه های مذکور در این قانون قرر می گیرد و پس از انقضا مدت معین یا حصول 

شرایط خاص قابل استرداد است، مادام که در اختیار دستگاه های مزبور باشد، 
تصرف در آنها بدون رضایت صاحب وجه یا احراز اعراض صاحب آن در حکم تصرف 

غیر قانونی در وجوه عمومی تلقی می شود.
وی یادآور شد: بنا بر اطلاعات موجود، قوه قضاییه بسیاری از وجوهی که به 
عناوین مختلف از ارباب رجوع و اصحاب دعوا دریافت می کند سپرده گذاری کرده 
و سود حاصله را هزینه می کند، با توجه به اصل 76 قانون اساسی، تقاضای تحقیق 
و تفحص از میزان وجوه سپرده گذاری شده سودهای حاصله و محل هزینه آنها 
را دارد.کشور انجام می شود، وجوهی نظیر سپرده و وجه الضمان که بطور موقت 
در اختیار دستگاه ها قرار می گیرد تا وقتی که در اختیار دستگاه های مذکور است، 

تصرف در آنها بدون رضایت یا احراز رضایت از صاحبان حساب غیرقانونی است.
وی ادامه داد: وجوهی که به عنوان سپرده و وجه الضمان در نظام بانکی تشکیل 
می شود باید در بانک مرکزی یا در حسابی که شعب بانک ها افتتاح می شود، واریز 
شود که برداشت از این حساب ها ممنوع خواهد بود و در آخر هر ماه به خزانه واریز 
شوند.رییس فراکسیون شفاف سازی و سالم سازی اقتصاد و انضباط مالی مجلس 
افزود: تصرف قوه قضاییه در وجوهی شامل وجوهی که مردم و اصحاب دعوا به این 
حساب ها واریز می کنند یا در قالب قرارهای کفایت یا اخذ محکوم پرداخت می شود 

در حکم تصرف غیرقانونی در وجوه عمومی است.
صادقی تصریح کرد: سپرده گذاری آنها و پرداخت نشدن این وجوه به خزانه 

کل کشور بر خلاف قانون محاسبات عمومی کشور و اصل 53 قانون اساسی است.

سخنگوی قوه قضاییه: 

همه باید به دولت کمک کنیم

رییس فراکسیون شفاف سازی مجلس خبرداد

تفحص از عملکرد حساب های سپرده قوه قضاییه 

اخبــار سرمقاله

خبــر

یادداشت

یک فعال سیاسی اصلاح طلب با تاکید بر این که » 
ما باید تلاش کنیم کار آمدی نظام افزایش پیدا کند و 
اشکالات ساختاری بر طرف شود« درباره آن چه »مدیریت 
مولوک الطوایفی« خواند گفت: یعنی الان در وزارت ارشاد 
قانون برگزاری کنسرت ها وجود دارد اما آدمی در مشهد 
می گوید، اجازه برگزاری این کنسرت را نمی دهم. فقط 
حرفش را هم نمی زند. گروهی وجود دارد که بدون 
وظایف قانونی جلوی کارهای قانونی را می گیرند . به 
همین دلیل است که می گویم مدیریت ملوک الطوایفی  
وجود دارد. محمد کیانوش راد با اشاره به انتقاد مردم از 
وعده های  برخی  نشدن  محقق  برای  روحانی  حسن 
انتخاباتی اش گفت: با فرض این که معمولا در ایام انتخابات 
کاندیدها نگرش های خود را مطرح می کنند و در بخش 
دیگر وعده های شان را می گویند باید گفت که تحقق 
وعده ها نیازمند بستر اجرایی است. واقعیت امر این است 
که ما گاهی وقت ها در میان گزینه بد و بدتر دست به 
انتخاب می زنیم. این شرایط آخرین مرحله ای است که 
مرم با یک نظام سیاسی همراهی می کنند. اگر مردم به 
مرحله ای برسند که دیگر انتخاب بد و بدتر بی معنا شود، 

آن زمان است که مشکلات اجتماعی رخ می دهد.
* قوانین نانوشته دست رییس جمهور را بسته است 
وی ادامه داد:مردم طی این مدت احساس می کردند 
شاید بتوان کارهایی انجام داد، یا شاید اگر روحانی نیاید 
فردی بر سر کار می آید که شرایط را بدتر می کند و اصلا 
توانایی اداره آن کار را ندارد. در این شرایط است که ناچارا 
دست به انتخاب می زنند. خطر اینجا است که مردم از این 
مرحله هم عبور کنند.وی ادامه داد: این که به لحاظ قانونی 
انتخاب وزرا به اننتخاب رئیس جمهور است اما در عمل 
بر اساس قوانین نانوشته ای وزرایی را بر اساس مصالح و 
و نظرات دیگران انتخاب می کنند، محدودیت هایی را 
برای ریاست جمهوری فراهم می آورد. ما باید مشکلات 
ساختاری را حل کنیم. این طور نباشد مردم به رئیس 
جمهور رای دهند و بعد ایشان بگوید در حوزه انتخابات 

دستم بسته است؛ چرا دستش بسته است؟
وی با اشاره به اشارات چند باره رئیس جمهور به 
اصل 59 قانون اساسی گفت: ما موضوعات زیادی نداریم 
یا نباید موضوعات زیادی را داشته باشیم که بخواهیم به 

رفراندوم بگذاریم. برخی مسائل را مثل رابطه با آمریکا را 
می شود به رفراندوم گذاشت که الان رهبری گفته اند که 
دیگر مذاکره ای با آمریکا صورت نگیرد. فرض کنید در 
مورد مساله نظارت استصوابی؛ به شکلی که الان هست، 
اقتصاد  می شود رفراندوم گذاشت. حضور نظامیان در 
روشن است که نباید باشد، بنابراین نیازی به رفراندوم در 
این حوزه نداریم. در زمانی که ما فعالیت های تدافعی و 
جنگی نداریم در برخی از جنبه های سازندگی از نیروهای 
نظامی و تجهیزات شان استفاده می شود، اما این موضوع 
با سرمایه گذاری آن ها در اقتصاد تفاوت دارد. نباید فعالیت 
بانکی و اقتصادی انجام دهند؛ چراکه ماهیت کارشان 
مستمر  فعالیت  از  نظامیان  اصولا  می شود.  مشخص 
نظامی شان نباید دور شوند. با طرح رفراندم کسانی که 
مخالف حضور مردم در تعیین سرنوشت خود هستند 
متوجه می شوند که ابزاری برای به کرسی نشاندن رای و 
نظر مردم وجود دارد. ما در عملکرد همین شورای نگهبان 
در رد صلاحیت برخی از افراد دیده ایم که برخی مواقع 
شخصی را تایید کرده، دور بعد او را رد کردند و مجددا 
دور بعد تاییدش کردند. معنای این حرکات چیست؟ اگر 
این موارد اصلاح شود به نظر می رسد مردم دلخوری ها 

هم برطرف شود.
*  نمره ردی به دولت نمی دهم

وی با اشاره به دومین سالگرد انتخاب دولت دوازدهم 
توسط مردم گفت: به نظر من دولت به لحاظ سیاسی و 
اجتماعی در مجموع نمره خوبی کسب کرده است . نمره 
ردی به دولت نمی دهم. به نسبت شرایط موجود این 
نمره را می دهم. هر فردی را باید به نسبت فضای خودش 
سنجید. مقایسه ها به دلیل تفاوت فضا مشکل است. اما 
به لحاظ سیاسی و اجتماعی نمره قابل قبولی به دولت 
خواهم داد ، با این تبصره که در بخش هایی از مسائل 
سیاسی که در اختیار دولت نبوده یا ورودش با تنش روبه 
رو بوده مثل حصر، دولت نقش قابل قبولی را نشان نداده 
است. اما بدین معنا نیست که فقط موضوع در اختیار 

دولت بوده است.
*  هنوز ماجرای اصلاح طلبان و اصولگرایان تمام 

نشده است
وی ادامه داد: اصلاح طلبان و اصولگرایان از یک عقبه 

اجتماعی بر خوردار هستند . ممکن است ریزش هایی 
داشته باشند اما همچنان دو طیف اصلی کشور هستند. 
در همه انتخابات ها ممکن است چند در درصد از مردم 
رای ندهند، ممکن است آن ها در دور بعد رای دهند. اما 
هنوز کسانی که رای می دهند ناگزیر به رفتن در یکی 
از قالب ها پیشبینی شده اصلاح طلب و اصولگرا هستند. 
رای اصلاح طلبان بیشتر از اصولگرایان بوده اما نوسان رای 
اصلاح طلبان بر عهده کسانی است که لحظه آخر تصمیم 
می گرفتند و بین بد و بدتر انتخاب می کردند. آن ها معمولا 
میان اصلاح طلبان و اصولگرایان اصلاح طلبان را انتخاب 

می کنند.
وارد  طلبان  اصلاح  اگر  گفت:  در  راد  کیانوش 
انتخابات نشوند و خاکستری ها رای ندهند انتخابات 
ماجرای  هنوز  می چرخد.  اصولگرایان  نفع  به  آتی 
اما هر  است.  نشده  تمام  اصولگرایان  و  اصلاح طلبان 
دوی آنان باید از انعطاف بیشتری برخودار باشند. اگر 
این انعطاف افزایش پیدا نکند شکنندگی در جامعه 
بیشتر می شود. لازمه افزایش انعطاف این است که 
این دو جناح به هم امکان همکاری و حضور بدهند. 
کاهش این انعطاف به افزایش نارضایتی از هر دو جناح 

می انجامد.
* وقتی در را روی مردم ببندید از پنجره بیرون 

می پرند
کیانوش راد در بخش دیگری از سخنان خود به نتیجه 
نظر سنجی ایسپا پس از اعتراضا دی ماه اشاره کرد و 
گفت: برای رفع نارضایتی های فعلی باید فضای سیاسی 
اجتماعی خود را اصلاح کنیم. برای رسیدن به اصلاحات 
نیازمند  یک جراحی اساسی هستیم تا به اصلاح کامل 
برسیم. سرطان نا امیدی در حال پیش روی است که 
عوامل زیادی دارد. نباید همه عرصه ها را به مردم تنگ 
کرد. گروه ها و احزاب سیاسی ، تشکل ها و اصناف باید 
فعال باشند. در این صورت  است که صدای بیشتری از 
مردم شنیده می شود. نباید روی مذاهب ، اقوام و اشخاص 
را خط زد. این جماعت می خواهند حرف سیاسی بزنند 
. وقتی در را روی آن ها ببندید ناچار از پنجره بیرون 
می پرند. باید جامعه را حتی در گفتمان ها آرام تر کنیم. 

تریبون دارها باید ادبیات خود را ملایم تر کنند.

کیانوش راد فعال سیاسی اصلاح طلب:

گروهی بدون وظایف قانونی جلوی کارهای قانونی را می گیرند 

فلاحت پیشه گفت: این لوایح چهارگانه لایحه نظام 
است که نه مربوط به مجلس است و نه دولت و نه 
مجمع بلکه مربوط به کل نظام است که در این رابطه 

هیچ تعارفی با کسی نداریم و حرفمان را می زنیم. 
20 خرداد ماه بود که نمایندگان مجلس به جای 
تصویب یا رد لایحه الحاق به کنوانسیون بین المللی 
منع تامین مالی تروریسم به مسکوت ماندن دوماهه 
تمام  دوماهه  مهلت  این  مرداد   20 دادند.  رای  آن 
شد و هنوز مشخص نیست خانه ملتی ها چه برنامه 
ای برای این لایحه دارند. حشمت الله فلاحت پیشه 
رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی درباره 
وضعیت این لایحه به خبرآنلاین گفت: هفته گذشته 
جلسه ای در کمیسیون برگزار کردیم که اعضایی از 
وزارت خارجه و وزارت اقتصاد در آن شرکت کردند. در 
این جلسه بحث های مختلفی مطرح شد اما برای جمع 
بندی نیاز به یک جلسه دیگری هست .او با بیان اینکه 
نباید نگران ضرب الاجل باشیم گفت: ما باید بر اساس 
منافع ملی تصمیم گیری کنیم و آنچه مهم است این 
است که طبق فرمایشات مقام معظم رهبری قانونی را 

تصویب کنیم که برای ما فرصت ایجاد کند نه تهدید.
فلاحت پیشه با تاکید بر اینکه ما تلاش داریم تا 
یک قانون خوب تصویب کنیم گفت: ما می توانیم برای 
لایحه  C.F.T  یک حق شرط قائل شویم  و از آن 

استفاده لازم را هم بکنیم. 
نماینده مردم اسلام آباد غرب در پاسخ به این سوال 
که چقدر احتمال دارد بار دیگر جلسه بررسی این 
لایحه با جوسازی های مخالفان همراه شود گفت: ما در 
مجلس باید رای منفی یا مثبت بدهیم و اتفاقا باید در این 
رابطه صحبت کرد و نظرداد. این لایحه هم مانند خیلی 
موضوعات دیگر که در مجلس مطرح می شود نقاط 
قوت و ضعف زیاد دارد که باید درباره انها به مشورت 
بنشینیم. برای مثال یکی از نقاط قوت این کنوانسیون 
این است که از سوی مجمع عمومی سازمان ملل متحد 
طراحی شده است و خیلی از پیش شرط ها پیش شرط 
هایی است که از سوی کشورهای غیرمتعهد طراحی 
شده است ما نمی توانیم فقط به صورت احساسی عمل 
کنیم. آنچه اهمیت دارد منافع ملی و بهانه زدایی است 
که در این قالب هم عمل خواهیم کرد.او گفت: این لوایح 
چهارگانه لایحه نظام است که نه مربوط به مجلس است 
و نه دولت و نه مجمع بلکه مربوط به کل نظام است 
که در این رابطه هیچ تعارفی با کسی نداریم و حرفمان 
را می زنیم .رئیس کمیسیون امنیت ملی ادامه داد: از 
آنجایی که منافع ملی برای ما مهم است بخشی از این 
دغدغه های در خود کنوانسیون ها دیده شده است که 
بخشی از آن در قالب حق تحفظ است که برای مثال 
در لایحه پالرمو ما پنج حق شرط قائل شدیم که برخی 

دوستان گفتند کم است حال می توان صحبت کرد و 
ان را افزایش داد اما کاری نخواهیم کرد که برخلاف 
امنیت ملی باشد. فلاحت پیشه در پاسخ به این سوال که 
شنیده شده بسیاری از کشورهایی که ما درباره حمایت 
آنها حساب باز کردیم مانند چین و روسیه حمایتشان را 
مشروط کرده اند به پیوستن به این کنوانسیون ها گفت: 
هیچ کشوری ما را موظف نکرده است به پیوستن به این 
کنوانسیون ها بلکه به ما توصیه هایی می کنند به این 
معنا که برای باز بودن دست ما، شما به این کنوانسیون 
بپیوندید اما هیچ کشوری نمی تواند ما را که رتبه 18 
اقتصاد دنیا را داریم و از اقتدار منطقه ای برخوردار 
هستیم را موظف کند. اما فراموش نکنیم که این کشور 
از کیاست هم برخوردار است که در عرصه بین الملل 
برای خود مشکل درست نکند و بهانه زدایی کند. شک 
نکنید تا یک ماه آینده ما درباره کنوانسیون ها تصمیم 
خواهیم گرفت که البته این تصمیم به معنی تصویب 
نیست. او در پاسخ به این سوال که گویا این سه لایحه 
در جلسه سران سه قوه به تصویب رسیده اما در نهایت 
می بینیم چشم انداز روشنی دربرابر تصویب این لوایح 
وجود ندارد چه اتفاقی در حال رخ دادن است گفت: 
من حساسیت های نهادها را به معنای مانع سازی نمی 
بینم بلکه این ها حساسیت های ملی است که تلاش 
می کنیم در این رابطه حساسیت زدایی صورت بگیرد.

فلاحت پیشه: لوایح چهارگانه لایحه نظام است

درباره لوایح چهارگانه با کسی تعارف نداریم

روح الله جمعه ای *

علی سر زعیم
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عضـو شـاخص جریان اصلاحـات ، انگیزه برخـی نمایندگان 
سـوال کننـده از رئیـس جمهوری را بهبود شـرایط نمـی داند و 
می پرسـد چرا وقتی در سـال 1390 دلار سـه و نیم برابر شـد، 
صدایتان در نیامد و صحبت از اسـتیضاح، اسـتعفا و بی کفایتی 

دولـت نکردید؟ 
»مصطفـی تـاج زاده« معـاون سیاسـی وزیـر کشـور دولـت 
اصلاحـات در گفـت و گـو بـا ایرنـا در خصـوص طـرح برخـی 
نماینـدگان مجلـس بـرای سـوال از رئیـس جمهـوری، افـزود :  
موضوعاتی چون سـوال از رئیس جمهوری مسـاله مردم نیست. 
مردم می خواهند نخسـت احسـاس کنند که دولت مشـکلات 
را مـی فهمـد و برای حل آن برنامـه دارد و دوم اینکه به نیروهای 
سیاسـی بگویند که وقتش رسـیده اسـت سراغ ریشـه ها بروند. 
وی گفت : این نخسـتین بار نیسـت کـه از رئیس جمهوری 
در مجلس سـوال، اسـتیضاح یا عزل می شـود. بنی صدر اولین 
رئیـس جمهوری ایران در مجلس عزل شـد و همچنین از آقای 
احمدی نژاد سـوالِ بدون عزل شـده اسـت بنا براین مجلس هم 

مـی تواند از روحانی سـوال کند. 

* بسـیاری از سـوال کنندگان رییـس جمهوری خود 
مسـبب این وضع هستند 

تـاج زاده تاکیـد کـرد : می دانـم انگیزه خیلی از کسـانی که 
سـوال کردنـد، بهبـود شـرایط نیسـت و »توجـه دارم خیلـی از 
مشـکلات کشـور ناشـی از همیـن ]افـراد[ اسـت و در واقع خود 
آنهـا مسـبب این وضع بودنـد« اما نمی تـوان از حـق آنها انتقاد 
کـرد و گفـت، چرا آنها از رئیس جمهور سـوال مـی کنند. اتفاقا 
تصـور مـی کنـم آقـای رئیس جمهـور با مهـارت خاصی کـه از 
او انتظـار مـی رود مـی توانـد ایـن تهدیـد را بـه فرصـت تبدیل 
کنـد، یعنـی در پاسـخ به سـوال هـای جـدی آنها، حـرف های 

جـدی بزند. 
معاون سیاسـی امنیتی پیشـین وزارت کشـور اظهار داشت : 
یـک تجربـه شـخصی را بیان می کنـم، هر جا سـخنرانی کردم 
معمولا پرسـش و پاسـخ هـا خیلی صریح و روشـن بوده اسـت. 
علتش این اسـت که وقتی هر فردی ابتدا به سـاکن سـخن می 
گویـد از یـک حـدی جلوتر نمـی تواند بـرود ولی وقتـی رقیب، 
مخالـف و منتقـد انتقـاد می کنـد آن وقت راحـت خیلی حرف 
هایـی کـه در شـرایط عـادی نمـی شـود زد، مـی تـوان، گفت. 
آقـای رئیـس جمهوری بایـد از این فرصت اسـتثنایی برای بیان 

نظراتش اسـتفاده کند. 
وی ادامـه داد : بـا رفتـن رئیس جمهوری به مجلس، میلیون 
هـا نفـر آن روز پـای صحبت های وی می نشـینند. روحانی می 
توانـد ایـن فرصت را با شـعارهای کلی تلف کنـد اگر چه ممکن 
اسـت مـردم را راضـی نکند ولـی آرام نگـه می دارد یـا می تواند 
از ایـن فرصت اسـتثنایی بـرای بیان مشـکلات واقعی کشـور و 

راهـکار حل آن اسـتفاده کند. 

*  دولـت بخـش هـای زیـادی از قـدرت را در اختیار 
ندارد

تـاج زاده افـزود : روحانـی بـه میزانـی که برای تحقـق وعده 
هایـش تـلاش کند و به مـردم گزارش دهد به همـان مقدار می 
توانیـم از او دفـاع کنیم. می دانیم بخش های زیـادی از قدرت را 
در اختیار ندارد، اما هر جایی که روحانی با مشـکلی مواجه شـد 
کـه خـارج از اختیارات دولت اسـت به عنوان شـهروند و کسـی 
کـه بـه او رای دادم و تلاش کردم او رای بالایی بیاورد، انتظار دارم 

رئیس جمهـوری با مردم حقایـق را در میان بگذارد. 
وی ادامه داد : مشـکلات فعلی یا ناشـی از ضعف دولت اسـت 
کـه بـا تغییـر و اصلاح افراد و سیاسـت هـا باید تغییر کنـد و یا 
ناشـی از کارشـکنی دولت پنهان اسـت که جامعه توقع دارد این 
مسـائل با مردم در میان گذاشـته شود. همین که این مشکلات 
به گوش جامعه برسـد باعث می شـود 50 درصد راه طی شـود 
چـون رقیـب بلافاصلـه با فشـار افـکار عمومی مجبـور به عقب 

نشـینی خواهد شد. 

* به معجزه گفت و گو ایمان داریم 
تـاج زاده در خصـوص عملکـرد دولـت تدبیر و امیـد، گفت : 
در مجمـوع عملکرد دور اول ریاسـت جمهـوی روحانی را خیلی 
موفـق تـر از دور دوم مـی دانـم، البتـه بـه مشـکلات ناشـی از 
سیاسـت هـای رئیس جمهوری آمریکا و تحریم هـا توجه داریم 
امـا آقـای روحانـی در ایام انتخابـات وعده هایی به مـردم داد که 

بـه نظـرم بخشـی از آنهـا به هر دلیلی عملی نشـده اسـت. 
وی افـزود : آقـای روحانـی بـه مـردم وعـده داد، به مـن رای 
بالایـی بدهیـد و غیرمسـتقیم گفت بـا پیگیری برجـام منطقه 
ای، صلـح را بـه منطقـه به ارمغان مـی آورم؛ تلقـی عمومی این 
بـود کـه قرار اسـت وزارت امـور خارجه محور سیاسـت خارجی 
در منطقه باشـد نه نیروهای نظامی، متاسـفانه در این یکسـاله 

چنین اتفاقـی نیفتاد. 
معاون سیاسـی وزارت کشـور دوران اصلاحات اظهار داشت : 
روحانـی گفـت به مـن رای بالا بدهید تا بتوانم برخی مشـکلات 
جامعـه را حل کنم. تلقی افکار عمومی، مخالفـان و موافقان این 
بـود کـه روحانـی بـا رای بـالا مـی تواند به سـمت رفـع حصر و 
ممنـوع التصویـری و حـل این نوع مشـکلات برود امـا در عمل 

توفیق زیادی نداشـت. 
تـاج زاده گفـت : از همـه مهمتـر اینکـه روحانی در گذشـته 
تغییـرات جدی و بسـیار نگـران کننده ای در گفتمان سیاسـت 
خارجـی خـود داده بود خوشـبختانه در مصاحبه اخیرشـان این 
گفتمـان را تـا حـد زیادی اصلاح کرد و سـعی نمود بـار دیگر به 
همان مسـیر گذشته یعنی شـعار صلح، مذاکره و گفت و گو که 
شـعار اصلاحـات اسـت، بر گـردد. بارهـا گفته ام شـعار ما گفت 
وگو اسـت از بازجوهای اوین گرفته تا رهبران کاخ سـفید، ما به 

معجزه گفـت و گو اعتقـاد داریم. 
ایـن فعال سیاسـی با بیـان اینکه شـعار اصلاحات دوسـتی، 
صلـح، گفـت و گـو، سـازش، تفاهـم و مذاکره اسـت، افـزود : در 
خاورمیانـه تروریسـت زده، آشـوب زده و جنـگ زده، مخالـف 
اسـتفاده از زبـان تهدید هسـتیم آن هـم در جایی که هر لحظه 
آبسـتن وقوع حادثه ای وحشـتناک اسـت کـه اگـر رخ دهد بار 
دیگر سـال ها منطقه را به آتش می کشـاند. باید به این سـمت 
برویـم کـه نه تنها خودمـان این شـعار را بدهیم، بلکـه رقیب را 
قانـع و مجبـور کنیم که به سـمت پذیـرش این گفتمـان برود، 
اگر چه برخی از رقبا ]در سـال های اخیر[ سـخن و منطق شـان 

اصلاح طلبانه شـده اسـت. 

* تـا وقتـی روحانی پایبند بـه وعده هایش باشـد از 
او حمایـت می کنیم 

تـاج زاده بـا بیـان اینکه اصـلاح طلبان تا وقتی که احسـاس 
کننـد روحانـی برعهـدی که با مـردم بسـته، پایبند اسـت، از او 
حمایـت مـی کننـد، گفـت : »علـی رغـم نواقـص و ضعـف ها 
همچنـان از روحانـی دفـاع مـی کنیم چـون معتقدیـم نظارت 
اسـتصوابی انتخاب بهتری برای ملت ما باقی نگذاشـته اسـت.« 
وی افزود : همین الان هم از میان روحانی و رقبای انتخاباتی 
او در سـال هـای 92 و 96، حتمـا به روحانـی رای می دهم. ولی 
وقتـی فضـا باز شـود و نظـارت اسـتصوابی کنـار رود و انتخابات 
100 درصد آزاد باشـد، طبعا نامزد انتخاباتی خودمان را خواهیم 
داشـت؛ اگـر ببریـم انتظار داریـم روحانـی از ما دفاع کنـد و اگر 

روحانـی ببرد حتما از او حمایـت خواهیم کرد. 

* ترامـپ بـا طـرح موضـوع مذاکـره در پی کسـب 
اسـت  اعتبار 

تـاج زاده در خصـوص ادعـای ترامـپ بـرای مذاکره بـا ایران، 
گفـت : تردیـدی نیسـت کـه ترامپ بـا مذاکره با شـخص آقای 

روحانی در پی کسـب اعتبار و پرسـتیژ اسـت که پس از مذاکره 
بـا رهبـر کـره شـمالی بـه جامعه آمریـکا اعـلام کند مـن تنها 
رئیس جمهوری در آمریکا هسـتم که پس از چند دهه توانستم 
رئیـس جمهوری ایران را پای میز مذاکره بنشـانم. این می تواند 
امتیازی برای ترامپ باشـد تا سـه ماه دیگر در انتخابات نوامبر2 

یـا 3 درصـد آرای حـزب جمهوری خـواه افزایش یابد. 
وی افـزود : همیـن موارد نشـان می دهد کـه درعصر جهانی 
شـدن این مسائل چقدر در انتخابات ملی کشـورها تاثیر دارد به 
طوریکـه حتی کشـورهای جهان سـومی و در حال توسـعه هم 
می توانند در سرنوشـت انتخابات آمریکا اثرگذار باشـند. بنابراین 
ترامـپ اگـر بتوانـد تا قبـل از ماه نوامبـر با روحانـی مذاکره کند 
آنـرا پیـروزی بزرگی بـرای خودش تلقـی می کند، ]طـوری که 
مـی گویـد[ »من از برجام خارج شـدم و توانسـتم با زور و فشـار 

روحانـی را پای میز مذاکره بکشـانم.« 

* نمی توان مشکلات جامعه را انکار کرد 
تـاج زاده بـا بیـان اینکه تهدید رئیس جمهوری برای بسـتن 
تنگـه هرمز باعث گران شـدن هزار تومانـی نرخ ارز شـد، افزود : 
ایـن موضوع نشـان می دهد جامعه ]نسـبت به ایـن موضوعات[ 
حساسـیت دارد اما به محض آنکه روحانی سـخنان آرام بخشـی 
ایـراد می کنـد، بازار آرام می شـود. ممکن اسـت رقبای روحانی 
خیلـی حـرف هـا بزننـد ولـی متـن جامعه دلـش مـی خواهد 

حداقـل از رئیس جمهوری پیام آرام بخشـی بشـنود. 
وی دربـاره انتقـادات از اظهـارات رئیس جمهـوری برای بیان 
شـفاف مشـکلات جامعه، گفت : مشـکلات جدی تر از آن است 
کـه اگر کسـی انـکارش کند جامعه ایـن موضـوع را از او بپذیرد، 
چـون مشـکلات ذهنی نیسـت و عینی اسـت چـون قیمت ها، 
نـرخ ارز، طـلا و سـاز و کار بـازار را جامعه می بیند. کسـی منکر 
بدی وضع اقتصادی جامعه نیسـت، اگر کسـی هم انکار کند به 
اعتبـار خـودش لطمه زده اسـت و جامعه احسـاس می کند آن 
شـخص در ایـران زندگی نمی کند و در فضای دیگری اسـت. از 
طرفی گفتن مشـکلات به معنای خالی کردن دل مردم نیسـت 
اگـر چـه خود همین مـی تواند در جامعه اضطـراب ایجاد کند و 

به مشـکلات اقتصـادی دامن بزند. 
تـاج زاده اظهـار داشـت : پـس از اتفاقـات 2- 3 مـاه اخیـر، 
معتقـدم رئیـس جمهـوری بایـد ادبیاتـش را عـوض کنـد، بـه 
ایـن معنـا که باید مشـکلات را به رسـمیت بشناسـد تا جامعه 
احسـاس کنـد، دولـت کاملا متوجه گرفتـاری های بسـیار زیاد 

هسـت.  مردم 

*زمان اصلاحات بنیادین فرا رسیده است 
تـاج زاده بـا اشـاره بـه اینکـه زمـان اصلاحـات بنیادیـن فرا 
رسـیده اسـت، افـزود : الان گـوش جامعـه شـنوا اسـت اگر می 
خواهیـم این وضـع ادامه پیدا نکند در سیاسـت های خارجی تا 
اقتصادی و از سیاسـت های تبلیغاتی تا گفتمان مسـئولان، باید 
اصلاحاتـی صورت گیرد. یک مثال سـاده، امـروز همه می دانند 
که صدا و سـیما شکسـت خورده اسـت می توان علت شکسـت 

ایـن رسـانه و راه بـرون رفت را بیـان کرد. 
وی افـزود : در زمـان پخـش مناظـره نامزدهـای انتخابـات 
ریاسـت جمهـوری، چنـد درصـد جامعـه آن را نـگاه کـرد یا به 
جای آن به تماشـای ماهواره، موسـیقی، فیلم یا مسابقه ورزشی 
مشـغول بـود؟ توجـه اکثریت قاطـع جامعه بـه مناظره هـا بود 
چـون احسـاس مـی کرد باید دسـت بـه انتخاب میـان نامزدها 
بزنـد و حـرف هایـی گفتـه می شـود که بعدهـا تکـرار نخواهد 
شـد. در حقیقـت همـه شـبکه های فارسـی زبان جهـان تحت 
تاثیـر ایـن مناظـره بودند. معنـای این حـرف این اسـت که می 
تـوان کاری کـرد کـه صدا و سـیما »محور« باشـد و بقیه تحت 
الشـعاع قـرار بگیرند تا ایـن قدر از فضای مجـازی به دلیل ایجاد 

نـا امیـدی، سـیاه نمایی و بدبینـی در جامعـه ناله نکنیم. 
تـاج زاده بـا بیـان اینکـه چنـد صدایـی مـی توانـد موجـب 
محوریـت صدا و سـیما شـود و گفت : همیـن الان مناظره های 
جـدی بگذارنـد همچنانکـه در برجـام گذاشـتند ایـن برنامه ها 
طبعـا موجـب تنویـر افکارعمومی می شـود. الان مـی توان تک 
صدایـی صدا و سـیما را شکسـت و به جامعه برگشـت و شـعار 
انتخابـات آزاد داد تـا قشـرهای زیادی را متوجـه خودمان کنیم. 
وی تاکید کرد : رئیس جمهوری علاوه بر رسـمیت شناختن 
مشـکلات بایـد راهـکار ارائـه دهد. جامعـه با »شـعار« قانع نمی 
شـود. رئیس جمهور باید مشـکلات را بیان کند و برای حل آن 
سـناریوهای مختلفی ارائه دهد و در مورد آن سـناریوها با جامعه 
حـرف بزند و حتی الامکان از رسـانه ها بـه ویژه رادیو و تلویزیون 
بخواهـد وارد بحث جدی در مورد راهکارهای اقتصادی سیاسـی 

و فرهنگی شـود. »برای جراحی، امروز زمان مناسـبی اسـت.« 

* اصـلاح طلبان با پاسـداری از آزادی به فسـاد آلوده 
نشوند 

تاج زاده در پاسـخ به پرسشـی در مورد ورود اصلاح طلبان به 
قـدرت و تزلـزل پایگاه اجتماعی آنها، گفت : تمام اصلاح طلبانی 
کـه در یک قرن گذشـته وارد قدرت شـدند از مـدرس و مصدق 
گرفتـه تـا بـازرگان و خاتمـی، پـس از کنـاره گیـری از قـدرت 
محبـوب تر از دوران قبل شـدند. آنها نه تنها پایگاه مردمی خود 

را از دسـت ندادند، بلکه مشـهورتر و محبوب تر شـدند. 

وی بـا بیـان اینکـه معیـار اصـلاح طلبان کسـب محبوبیت 
نیسـت، اظهـار کـرد : معیـار مـا این اسـت اگـر قرار اسـت یک 
سـاختار معیـوب، اصـلاح شـود راهـی جـز ورود بـه آن و فشـار 
بیرونـی و درونـی بـرای اصـلاح آن وجـود نـدارد. اگر غیـر از آن 
بـود در یک صد سـاله گذشـته، اصلاح طلبان قـدرت را رها و در 

جامعـه مدنـی فعالیت مـی کردند. 
معاون سیاسـی پیشین وزارت کشـور افزود : مهمترین شعار 
آزادی خواهان از مشـروطه تاکنون این بوده اسـت که به محض 
فراهم شـدن شـرایط، خواهان برگزاری انتخابـات آزاد و برگزیده 
شـدن نماینـدگان واقعـی مـردم مـی شـدند تا آنهـا بـا ورود به 

سـاختار بتواننـد آن را اصلاح کنند. 
وی اظهار داشـت : هر جا اصلاح طلبان در قدرت قوی عمل 
کردنـد، کاملا به نتیجه رسـیدند و اگر هم در جاهایی شکسـت 
خوردنـد، پیـش از آنکـه نشـانه قـدرت دولـت پنهـان یـا حزب 
پادگانی باشـد، نشـانه ضعف خود آنها بوده است؛ چون منسجم 

نبودنـد یا برنامه روشـن و اراده کافی نداشـته اند. 
تـاج زاده با تاکید بر اینکـه ورود اصلاح طلبان در قدرت مزایا 
و معایبـی دارد، تصریـح کـرد : اگـر بـا معایب حضـور در قدرت 
مبـارزه نشـود ممکن اسـت مـا هم به طـور جدی از آن آسـیب 
ببینیم. نخسـت اگر حواسـمان نباشد چشـم باز می کنیم و می 
بینیـم کـه خودمـان هم مثـل رقیـب آلوده به فسـاد شـده ایم 
کـه این بسـیار خطرناک اسـت. عـلاوه بر فسـاد، فاصله گرفتن 
از مـردم و زندگـی اشـرافی و همچنیـن توجیه نابسـامانی ها از 
معایبـی هسـتند که اصـلاح طلبـان را تهدید می کنـد. اصلاح 
طلبـان بایـد بـا حفظ رابطـه با مـردم در قـدرت حضور داشـته 
باشـند و درعیـن حـال مواظـب باشـند خودشـان دچـار ایـن 

مشـکلات نشوند. 
وی گفـت : در جامعـه آزاد رقابـت گروه ها مـی تواند موجب 
کاهش فسـاد شـود، به همین جهت وقتی در جامعـه ای آزادی 
اطلاع رسـانی وجود داشـته باشـد، فسـاد به حداقل ممکن می 

رسـد چون مفاسـد به راحتی افشـا و با آن مقابله می شـود. 
ایـن فعـال اصـلاح طلب افـزود : توصیـه نمی کنیـم اصلاح 
طلبان برای اینکه فاسـد نشـوند انتخابات آزاد را رها کرده و وارد 
قدرت نشـوند بلکـه اصلاح طلبـان همزمان با حضـور در قدرت 
سـعی کننـد از آزادی هـا پاسـداری کنند تا فعالیـت آزاد رقیب 
و منتقدانشـان با هر گرایش و سـلیقه ای، باعث شـود به فسـاد 

نشوند.  آلوده 

* باید دیپلماسی در خدمت توسعه باشد 
تـاج زاده گفـت : اینکـه مـا ایران هسـته ای مـی خواهیم یا 
توسـعه یافتـه، یکـی از سـوالات جـدی امـروز جامعه ما اسـت، 
طبعـا مـن طرفـدار این هسـتم کـه توسـعه یافتگی اسـتراتژی 
جمهـوری اسـلامی باشـد تـا منافـع ملـی مـا را تامیـن کند و 
موجـب بـالا رفتن قـدرت دفاعـی و افزایش امنیت پایدار شـود. 
ولـی چـه زمانی باید مطرح شـود؟ خـب الان فرصت آن اسـت. 
وی افـزود : بالاخـره مـی خواهیم دیپلماسـی مـا در خدمت 
توسـعه باشـد یا در خدمت توسـعه طلبی در منطقه؟ مثلا آقای 
ولایتـی یـه جـوری با ذوق و شـوق می گفـت »ما داریـم به آب 
هـای گـرم مدیترانه می رسـیم ]بطوریکه[ صفویه هم نرسـید« 
گویـی امپراتوری قوی تر از صفویه تاسـیس کـرده ایم، در حالی 
کـه در همیـن تهـران بـرای تامین حداقـل های مردم مشـکل 
داریـم. برخی از مردم ماه هاسـت گوشـت نخـورده اند. این ننگ 
اسـت »ایـن همـان چیـزی اسـت که آقای بهشـتی مـی گفت 
کـه ایـن جامعه لجـن اسـت...« اینجا مردم گرسـنه باشـند که 
مـی خواهیم بـه آب های گـرم مدیترانه دسترسـی پیدا کنیم؟ 
تـاج زاده بـا بیان اینکـه هم اکنون وقت گفتـن این حرف ها 
اسـت، افزود : با بیشـتر شدن مشکلات، براسـاس سنت خداوند 
امکان راهگشـایی های بزرگ برای جامعه فراهم می شـود. یک 
نمونـه خیلـی سـاده این اسـت اگـر فضـای جامعه این نبـود به 
ایـن راحتـی اجـازه مـی دادند خانم هـا به ورزشـگاه برونـد؟ اما 
الان همـه مـی گوینـد مـردم مشـکلات زیـادی دارند و بـه این 
موضوعات نپردازید. خیلی از سـنت های نیک در شرایط سخت 

گذاشته شـده است. 

* دولت جلوی نقض قوانین را بگیرد 
تـاج زاده تصریـح کـرد : از دولـت انتظـار مـی رود اگـر نمی 
توانـد در عمـل جلـوی نقض و زیر پا گذاشـتن همـه قوانین در 
قـوه قضائیـه را بگیـرد، رسـما اعلام کنـد که موافق آن نیسـت. 
حاکمیت قانون چیزی نیسـت به راحتی بخواهیم از آن چشـم 
پوشـی کنیم. ما تنها انقلاب کلاسـیک جهان هسـتیم که سال 
اول، قانـون اساسـی تاسـیس و پنج انتخابـات برگزار کـرد، برای 

اینکـه همه نهادها براسـاس قانون شـکل بگیرد. 
ایـن فعـال اصلاح طلـب ادامـه داد : مرحوم بـازرگان وقتی از 
رهبـر فقید انقـلاب حکم گرفت، هـر دوی آنها مـی گفتند این 
دولـت موقت اسـت چـون آن را غیرقانونی می دانسـتند. دولت 
قانونـی یـا دولـت پایدار، دولتی اسـت کـه مـردم در انتخابات به 
آن رای مـی دهنـد. حالا پس از 40 سـال، به نـام مقابله یا اعدام 
چهـار مفسـد اقتصـادی و اینکـه قوانین دسـت و پا گیر اسـت، 
همـه ضوابـط قانونـی کنار گذاشـته می شـود. مگر کشـورهای 
موفق، کشـورهایی بودند که تعداد اعدام هایشـان بالا بوده است 
یـا اینکه سـاز و کاری اتخاذ کردند که بـا آزادی احزاب، اطلاعات 

و مطبوعات فسـاد را به حداقل رسـاندند؟ 

* گذشته چراغ راه آینده 
تـاج زاده بـا بیـان اینکه بهتر اسـت در دهه چهـارم از انقلاب 
اسـلامی ارزیابـی صورت گیرد، افـزود : با ایـن ارزیابی می توانیم 
عملکردهای خودمان و مشـکلات جامعه را تحلیل کنیم به این 
شـکل جامعـه احسـاس می کند کـه ما یـک گام جلوتـر آمده 
ایـم و اطمینان پیدا می کند که خطاهای گذشـته قرار نیسـت 
تکـرار شـود، بلکـه با بهره گیری از تجربیات گذشـته قرار اسـت 

گام هـای جدی تری بر داشـته شـود. 
تـاج زاده اظهـار داشـت : جـزو کسـانی بـودم کـه پـس از 
آزادسـازی خرمشـهر طرفـدار ادامه جنگ بـودم. بعدها فهمیدم 
کـه اشـتباه کردم. می توانسـتیم پس از ]آزادسـازی[ خرمشـهر 
بـا امتیازهـای خیلـی خوبی جنـگ را خاتمه دهیم و به سـمت 
سـازندگی ایران برویم. همین مسـاله باعث شـد کـه در موضوع 
هسـته ای اعـلام کنیـم نگذاریـد این قضیـه طولانی شـود و به 
سـمت مذاکره و امکان رسـیدن به تفاهم برویم. برای بازی برد- 
بـرد فقـط کافی اسـت کـه سـاز و کارش را پیدا کنیـم. معتقدم 
در شـرایط فعلی، ایران با آمریکا منافع مشـترک زیادی دارد که 
مـی تواند زمینه تفاهم های جـدی را فراهـم آورد درعین حالی 
کـه بـا آمریـکا اختلافات بسـیار جدی و اسـتراتژیک هـم داریم 
مـی توانیـم آن را کنـار بگذاریـم و امتیازهایی بدهیـم و بگیریم. 
مـی توانیـم آمریکا را به برجـام برگردانیم این خـط قرمز ترامپ 

نیست. 
وی افـزود : در همیـن مذاکـرات اخیـر بعضـی دوسـتان می 
گفتند شـرط بگذاریم و بگوییم زمانی پای میز مذاکره می آییم 
کـه بـر جام لغو شـود، به آنها گفتم این به تعلیـق مذاکره منجر 
می شـود و در کوتاه مدت امکانپذیر نیسـت. می توانیم بگوییم 
کـه توافـق نهایی منوط به برگشـت مذاکره اسـت و اعلام کنیم 
آمـاده مذاکره هسـتیم به شـرط اینکـه مادامی کـه مذاکره می 
کنیـم مرحلـه دوم تحریـم ها به تعلیـق بیافتد. »اگـر به تفاهم 
رسـیدیم کـه توافـق دائمـی می کنیـم و اگر نرسـیدیم تـو برو 

سـراغ تحریـم و ما هم سـراغ مقاومـت خودمان مـی رویم.« 
تـاج زاده تاکیـد کـرد : در برخـی مـوارد منافـع ما بـا آمریکا 
نسـبت بـه کشـورهای منطقه و یـا روسـیه، چین و حتـی اروپا 
بیشـتر اسـت و البته در برخی از زمینه هـا هم تضادهایمان هم 
بـا آمریکا زیاد اسـت. باید منافـع و تضادها را شناسـایی کنیم و 
مبنـای ما منافع ملی و اسـتراتژی ما هم توسـعه ایران باشـد نه 
برای اینکه می خواهیم امپراتور منطقه و هلال شـیعی باشـیم. 
باید این توهمات را از ذهنمان دور کنیم حتی اگر توهم نباشند 
سـنگین تـر از آن اسـت کـه دوش ما بتواند آنهـا را تحمل کند. 

*  اکثریت طرفدار صلح و گفت و گو هستند 
تـاج زاده بـا بیـان اینکـه بیشـتر 24 میلیـون نفـری کـه به 
روحانـی رای دادنـد طرفدار صلح، گفت و گو و مذاکره هسـتند، 
گفـت : حتـی معتقـدم بخشـی از 16 میلیونـی که بـه ابراهیم 
رئیسـی رای دادنـد هـم طرفـدار گفـت و گو و مذاکره هسـتند 
و اصـلا بـاور نـدارم آنها مثل سـعید جلیلی فکر می کننـد. رای 
آقـای جلیلـی 4 میلیون بـود و تصور می کنـم 12 میلیونی که 
به آقای رئیسـی بیشـتر رای دادند، طرفدار این مسـاله هسـتند. 
18 میلیونی که در انتخابات شـرکت نکردند و اساسا رای ندادند 
اکثریـت قاطـع آنها بـه دنبال امنیـت، آرامش کشـور و تعامل با 
دنیا هسـتند منهـای معانـدان نظام جمهـوری اسـلامی که در 

موردشـان صحبتـی نمی کنیم. 

*  کبریـت بـی خطر نمـی تواند مشـکلات ایـران را 
حـل کند 

تـاج زاده در مـورد راهـکار دولـت و حاکمیـت برای عبـور از 
بحـران، گفـت : معتقـدم مـا از یـک جا ضربات بسـیار اساسـی 
خوردیم در ابتدا متوجه نشـدیم ولی با گذشـت زمان معلوم شد 
که آن »بدعت« چه آسـیبی به کل سیسـتم، نیروهای سیاسـی 
و حتـی بـه مخالفان خـودش وارد مـی کند و آن جایـی بود که 
بـه هـر بهانـه ای از آزادی انتخابـات فاصلـه گرفتیـم. هر جایی 
کـه بـا آزادی هـا بـه طـور عـام و آزادی انتخابات به طـور خاص 
جنگیدیـم همانجا بزرگترین نقطه ضعف ما و منشـا مشـکلات 

جامعه بوده اسـت. 
وی ادامـه داد : یکـی از جـدی تریـن مشـکلات امـروز ما بی 
کفایتـی و ضعـف مدیریـت در حوزه هـای مختلف اسـت. واقعا 
یکـی از دلایـل اصلـی آن بـه »ویـژه گزینـی« هـا بـا نظـارت 
اسـتصوابی باز مـی گردد. هرعنصر با صلاحیتی را سـعی کردند 
حـذف کننـد هـر کسـی که سـرش به تنـش مـی ارزیـد کنار 
گذاشـتند تـا بـرای دولـت و قدرت مشـکل ایجاد نکنـد. تعبیر 
»علـی مطهـری«، تعبیـر تلخـی اسـت ولـی مـی تواند تـا حد 
زیادی واقعیت را بازگو کند. او زمانی می گفت، کسـانی از فیلتر 
شـورای نگهبان رد می شـوند که کبریت بی خطر باشـند. البته 
کبریـت بی خطـر برای حکومت خوب اسـت و کسـی معترض 
آن نمـی شـود و مشـکلات ایـران را در ایـن شـرایط نمـی تواند 

حـل کند. 
تـاج زاده با بیان اینکه فقدان آزادی موجب گسـترش فسـاد 
در حکومت شـده اسـت، افزود : اگر واقعا 4 حزب قـوی یا آزادی 
اطلاع رسـانی داشـتیم به اینجا نمی رسـیدیم. همین الان اعلام 
کننـد سـال دیگر انتخابات صـد در صـد آزاد برگزار می شـود و 
هر کسـی که بـه ایران و یکپارچگی سـرزمینی اعتقـاد دارد و با 
تجزیـه طلبـی در ایـران و روش هـای قهرآمیز و خشـن مخالف 
اسـت، حـق دارد نامـزد شـود و مـردم نیـز آزادانه مـی توانند به 
هـر کـس که برنامـه ای جامع تر و موثرتـر برای خروج ایـران از 
بحران در اقتصاد و سیاسـت خارجی و غیره دارد، انتخاب کنند، 
معتقدم بیان همین مسـاله که حکومت صدای ملت را شـنیده 
و از مـردم نبریـده و در غار یا کاخـی زندگی نمی کند، موجی از 

امیـد در جامعه ایجـاد می کند. 
وی افـزود : الان آقـای خاتمـی 15 راهـکار بـرای خـروج از 
بحران پیشـنهاد کرده اسـت. البته کسـانی هم انتقاد داشـتند 
و حـق هـم دارنـد. بعضـی از ایـن انتقادهـای جـدی را هم در 
کانـال اطلاع رسـانی خودم منتشـر کـردم، امـا اکثریت جامعه 
از این پیشـنهادها اسـتقبال کرد زیرا مردم خوششـان می آید 
امـروز کسـی بیایـد و مثلا مسـاله عفـو عمومـی را مطرح کند 
یـا درهـای ایـران را بـاز کنـد تـا هر متخصصـی کـه در خارج 
از کشـور هسـت بـر گـردد و به کشـور خدمـت کنـد. ما چند 
میلیـون ایرانـی داریـم اگـر آنهـا فقـط حاضر شـوند بـه ایران 
برگردند، با دانش و مدیریت، تکنولوژی، سـرمایه و تجربیاتشان 
ایـران پـس از 10-20 سـال می تواند از کـره جنوبی جلو بزند. 
»نـه اینکه مثـل کاوه مدنی )معاون مسـتعفی رییس سـازمان 
حفاظـت محیـط زیسـت( هنـوز نیامـده، بـه او بگوینـد یا می 

گیریمـت یا برگـرد برو« 
تـاج زاده بـا اذعـان به اینکه رفـع حصر مـی تواند میلیون 
هـا نفـر را خوشـحال کنـد، گفـت : مـی گوینـد کـه اولویـت 
مـردم رفع حصر نیسـت، بله مشـکل مـردم نـان، آب، اقتصاد 
و محیـط زیسـت اسـت، امـا رفـع حصر نشـانه این اسـت که 
حکومـت پیـام مردم را می شـنود و می خواهـد از این فضای 
امنیتـی خـارج شـود و کینـه و نفـرت را کنار بگـذارد. چطور 
اسـت کـه ما بـه جامعه مـی گوییم مـا از اوین بیـرون آمدیم 
همـه نفـرت و کینه همانجـا دفن کردم چون نمی خواسـتیم 
تا آخر عمر زندانی باشـیم، می خواهیم آزاد و انسـان باشـیم. 
خـب شـما هم یـک گام بـه جلو بـر داریـد. اگر آینـده را می 
خواهیـد از این گذشـته دور شـوید اگر به گذشـته بچسـبید 
آینـده را از دسـت خواهیـد داد. ایـن مردم، ملتی هسـتند که 
اگـر احسـاس کنـد حکومت حاضر اسـت با مـردم راه بیاید با 

حکومت راه مـی آیند. 

مصطفی تاج زاده: 

روحانی حقایق را به مردم بگوید  فرصتی برای اقناع سوال کنندگان و تنویر افکار عمومی 

دولتمرد اعتدال پشت تریبون مجلس 

مجلس شورای اسلامی  امروز میزبان رییس جمهوری خواهد بود تا ناظر پاسخ وی 
به سوالات نمایندگان باشد. حسن روحانی می تواند با استفاده از فرصت پیش آمده در 
کنار اقناع سوال کنندگان به تنویر افکار عمومی بپردازد. حسن روحانی رییس دولت 
دوازدهم پس از فراز و نشیب های بسیار راهی مجلس می شود تا پاسخگوی سوال 
نمایندگان در ارتباط با برخی ابهامات و سوالات آنان باشد. رییس دولت تدبیر پیش 
از این در نامه ای به علی لاریجانی رییس مجلس، زمان و شرایط طرح سوال تعدادی 
از نمایندگان را مناسب عنوان نکرد اما یادآور شد که به منظور جلوگیری از هر نوع 
اختلاف میان قوا و احترام به مجلس راهی این نهاد دموکراسی می شود. در این میان با 
نگاهی به چند ماه گذشته می توان دریافت که موضوع سوال از رییس دولت دوازدهم 
در زمستان 1396 نیز مطرح شده بود و برخی نمایندگان به دلیل مشکلات موسسات 
مالی و اعتباری غیرمجاز و قانع نشدن از توضیحات ولی الله سیف رییس سابق بانک 
مرکزی، خواستار سوال از رییس جمهوری و ارایه پاسخ شدند اما در نهایت طرح سوال 
از حد نصاب افتاد و از دستور کار مجلس خارج شد اما دگربار این طرح با امضای برخی 
از نمایندگان کلید خورد و این بار اعلام وصول شد. اینک باید منتظر پاسخ روحانی 
به نمایندگان ماند تا دید که آیا سخنان دولتمرد اعتدال آنان را قانع خواهد کرد یا 
همچنان ابهامات برای برخی از نمایندگان باقی خواهد ماند اما با توجه به شخصیت 
آرام و معتدل رییس جمهوری انتظار می رود تا جلسه ای با حفظ کرامت هر 2 قوه و 
به دور از حاشیه های معمول و رُخ داده در جلسه سوال از محمود احمدی نژاد رییس 

دولت دهم را تجربه کنیم.
* سوال از رییس جمهوری بر پایه قانون اساسی و آیین نامه داخلی مجلس

طبق قانون اساسی هرگاه درباره کار و وظایف رییس جمهوری و هریک از وزرا 
ابهاماتی برای مجلس ایجاد شود و مجلس نیاز به تنویر مسایلی داشته باشد، به طور 
قانونی چهار راه دارد تا از ابهام خارج و قانع شود. این چهار راه شامل تذکر، سوال، 
استیضاح و تحقیق و تفحص است. تذکر هنگامی صورت می پذیرد که نماینده و 
نمایندگان مجلس در مواردی که حق سوال برای آنها وجود دارد، به وسیله رییس 
مجلس به وزیر و رییس جمهوری تذکر قانونی می دهند و این افراد را متوجه وظایف 
قانونی خود می کنند. سوال نیز در زمانی مطرح می شود که یک و چند نماینده 
مجلس در ارتباط با امور داخلی یا خارجی و برخی موضوع ها از وزرا و رییس جمهوری 
سوال می کنند که این افراد موظفند به این موارد پاسخ دهند و نمایندگان را قانع کنند.

استیضاح هنگامی انجام می شود که نمایندگان مجلس از پاسخ های وزرا و رییس 
جمهوری قانع نشده اند و مورد خاصی که برپایه قانون مستلزم استیضاح محسوب می 
شود، پیش آمده است که به طور معمول نتیجه آن به ابقا یا برکناری مقام مسوول می 
انجامد. همچنین حق تحقیق و تفحص نیز با توجه به اصل 76 قانون اساسی این حق 

به مجلس داده شده است تا در تمام امور مملکت تحقیق و تفحص کند.
اصل 88 قانون اساسی در واقع حق مجلس در طرح سوال از رییس جمهوری 
را نشان می دهد. با توجه به این اصل هرگاه درباره هر موضوعی حداقل یک چهارم 
نمایندگان از رییس جمهوری یا هر یک از نمایندگان از وزرا سوال داشته باشند، آنها 

باید در مجلس حاضر شوند و به سوال پاسخ دهند.
باید دانست در این زمینه رییس جمهوری اختیاری در پاسخ دادن یا ندادن به 
سوال نمایندگان ندارد و تنها می تواند از مهلت یک ماهه ای که اصل 88 برای او 
در نظر گرفته است، استفاده کند و در نهایت موظف به پاسخ است زیرا اگر رییس 
جمهوری سوال نمایندگان مجلس را بدون پاسخ گذارد، مجلس می تواند به اصل 89 

قانون اساسی رجوع کند و استیضاح این مقام را در دستور قرار دهد. 
همچنین برابر ماده 212 قانون آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی وقتی 
حداقل یک چهارم کل نمایندگان بخواهند درباره یکی از وظایف رییس جمهوری 
سوال کنند، باید این مهم را به طور صریح، روشن و مختصر بیان کنند و در نهایت 
همگی با امضا در اختیار رییس مجلس قرار دهند. در ماده 213 آیین نامه داخلی 
مجلس نیز آمده که رییس جمهوری موظف است ظرف مدت یک ماه از تاریخ دریافت 
سوال در جلسه علنی مجلس حضور یابد و به سوال نمایندگان پاسخ دهد مگر اینکه 
عذری داشته باشد که مجلس موجه بودن آن را تشخیص دهد.پس از هر سوال رای 
گیری انجام می شود اگر نمایندگان از پاسخ رییس  جمهوری قانع نشوند و ثابت شود 
که دولت قانون را زیر پا گذاشته یا خلاف قانون اساسی عمل کرده است، چون وجه 

جرم پیدا می کند مرجع صلاحیت رسیدگی قوه قضاییه خواهد بود.
* محورهای سوال از روحانی

محورهای مطرح شده در سوال از رییس جمهوری شامل عدم موفقیت دولت 
در کنترل قاچاق کالا و ارز، استمرار تحریم های بانکی، عدم اقدام شایسته دولت 
درخصوص کاهش نرخ بیکاری، رکود اقتصادی شدید چندین ساله و افزایش شتابان 

نرخ ارزهای خارجی و کاهش شدید ارزش پول ملی محسوب می شود.
* خلاصه سوالات از رییس دولت دوازدهم 

- چرا دولت جنابعالی در کنترل قاچاق که یکی از مهمترین عوامل فلج تولید ملی 
است، موفق نبوده است؟- علت استمرار تحریم های بانکی با گذشت بیش از دو سال 
وعلی رغم اجرای همه تعهدات برجامی ایران چیست؟- چرا دولت تدبیر و امید نسبت 
به کاهش بیکاری مفرط اقدام شایسته ای ندارد؟- علت رکود اقتصادی شدید چندین 

ساله، در دولت جنابعالی، علی رغم وعده ها و اعلام های عبور از رکود چیست؟
-علت افزایش شتابان ارزهای خارجی و کاهش شدید ارزش پول ملی چیست؟

*  طرح سوال از روحانی 
طرح سوال از رییس جمهوری از طرف 80 نماینده مجلس سورای اسلامی به امضا 
رسیده است. همچنین 17 تن دیگر این سوال را امضا کردند اما هیأت ریسه به علت 

تأخیر در ارایه این مهم به استناد نامه داخلی مجلس، امضای آنها را نپذیرفت.
علی لاریجانی رییس مجلس شورای اسلامی درباره اعلام وصول طرح سوال از 
حسن روحانی، گفته است: »قبلا 92 نفر از نمایندگان مجلس شورای اسلامی تقاضای 
سوال از رییس  جمهوری را به هیات  رییسه ارائه کردند که به کمیسیون اقتصادی 
ارجاع شد. کمیسیون اقتصادی با حضور نمایندگان رییس  جمهوری این موضوع را 
بررسی کرد که در نهایت 80 نفر از نمایندگان مجلس شورای اسلامی یعنی بیش از 

یک چهارم کل نمایندگان مجلس همچنان بر طرح این سوال مصر هستند.«
علی مطهری نایب رییس مجلس در ارتباط با سوال از رییس جمهوری و انتقاد 
برخی از نمایندگان عدم امضا این طرح، گفت: اتفاقا اولین کسی که در مجلس دهم 
سوال از رییس جمهوری را مطرح کرد، من بودم و شروع کردم. از رییس   جمهوری 
درباره موسسات مالی و اعتباری سوال کردم، آقای علی وقفچی نماینده زنجان و طارم 
قضیه را دنبال کردند اما آن سوال از حد نصاب افتاد. بعدها دوباره برای سوال از رییس  
جمهوری امضا جمع شد که مانند دفعه قبل از حد نصاب افتاد. بار سوم هم سوال 

مطرح کردند ما امضا نکردیم.
* موافقان و مخالفان سوال از روحانی

طرح سوال از رییس جمهوری سبب واکنش های مختلفی شد. در این میان برخی 
به مخالفت و موافقت با این موضوع پرداختند و به بیان دیدگاه های خود در زمینه 

اقدام کردند.
- مسعود پزشکیان نماینده مردم تبریز و نایب رییس مجلس شورای اسلامی: سوال 
از رییس جمهوری هیچ ایرادی ندارد؛  من اگر جای رییس جمهوری بودم در همان یک 
سال پیش در مجلس حاضر می شدم و حرف ها را می زدم. به نظر من اصلا الزامی ندارد 
سوال از رییس جمهوری را به این شکل سیاسی کنیم. اصولا اینکه رییس جمهوری هر 
6 ماه و یا یک سال یک بار در مجلس حضور یابد و نمایندگان از او سوال کنند و او 
پاسخگو باشد اصلا ایرادی ندارد و اتفاقا جو تفاهم و دوستی به وجود می آید تا اینکه 
بخواهیم جوی ایجاد کنیم که مثلا حالت تقابل بخواهد داشته باشد. سوال کردن به 
خودی خود، وظیفه نماینده مجلس است و البته پاسخگویی هم وظیفه دولت است 
اما این روند را به تقابل کشاندن و حالت جناحی دادن و یا خدای ناخواسته به فضایی 

تبدیل شود که احساس خوبی از آن نداشته باشیم، کار خوبی نیست. 
پزشکیان در ارتباط با رفتار برخی در امضای سوال از روحانی و سخن از مرز بندی 
نمایندگان گفت: با این مرزبندی ها مخالفم، معتقدم عوامل این گرفتاری های امروز 
همین حرف هایی است که می زنیم. با این رفتارها و تصمیم هایی که می گیریم، سیستم 
و حاکمیت را با چالش روبرو می کنیم و بعد می گوییم چرا این چالش را داریم،  برای این  

است که خودمان این تصمیمات را گرفته ایم! 
اکنون سال ها از طرح سوال از رییس دولت دهم و حواشی مختلف آن می گذرد 
و دگربار مجلس میزبان رییس جمهوری برای پاسخگویی است، امروز مشخص خواهد 
شد که اهداف و برنامه ها از طرح سوال از روحانی چه بوده و امید است که همچون 

روال معمول دولت تدبیر شاهد تعامل سازنده دولت و مجلس باشیم. 

نکتـه

مشکلات جدی تر از آن است که اگر کسی انکارش کند جامعه این 
موضوع را از او بپذیرد، چون مشکلات ذهنی نیست و عینی است چون 
قیمت ها، نرخ ارز، طلا و ساز و کار بازار را جامعه می بیند. کسی منکر 
بدی وضع اقتصادی جامعه نیست، اگر کسی هم انکار کند به اعتبار 

خودش لطمه زده است و جامعه احساس می کند آن شخص در ایران 
زندگی نمی کند و در فضای دیگری است. از طرفی گفتن مشکلات به 
معنای خالی کردن دل مردم نیست اگر چه خود همین می تواند در 

جامعه اضطراب ایجاد کند و به مشکلات اقتصادی دامن بزند
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دنيا بازارى است
 گروهى در آن سود برََند 

و گروهى ديگر ، زيان ببينند

سه شنبه - 6 شهریور 1397- سال بیست و یکم - شماره  4634

بیماری مالیات گذیری در مطب ها!کاریکاتور

طرح:محمد على رجبى

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم با اشاره به 2هزار و 300 واحد صنعتی 
در این استان گفت: قم 2.8درصد سهم صنعت کشور را به خود اختصاص داده است. 

محمود سیجانی روز دوشنبه در آیین بهره برداری از 2 طرح صنعتی قم به مناسبت 
هفته دولت در شهرک صنعتی شکوهیه، اظهار داشت: قم برغم داشتن کمتر از یک درصد 

مساحت و حدود 2درصد جمعیت کشور شاخص هایی صنعتی بالایی دارد.
وی سرمایه بخش تولید در این استان را نیز 41هزار میلیارد ریال دانست و با بیان 
اینکه این نرخ بیش از 2.5درصد کل سرمایه گذاری صنعتی کشور است، افزود: این 
موضوع حاکی از کوچک و متوسط بودن صنایع در این استان است.این مسئول با 
یادآوری اینکه روند صنعتی شدن قم پس از استان شدن آن در سال 1375 شتاب خوبی 

پیدا کرده است، افزود: در ابتدای پیروزی انقلاب واحدهای صنعتی قم انگشت شمار بود، و 
در طول سال های جنگ تحمیلی نیز توجه و نگرشی به صنعتی شدن قم وجود نداشت، 
ولی بواسطه مدیریت عالی استان نگرش ها در این زمینه تغییر پیدا کرد.وی رتبه صنعتی 
این استان در کشور را چهاردهم ذکر کرد و افزود: قم دارای خوشه های مختلف صنعتی 
از قبیل سوهان، کفش و دمپایی، چوب و مبلمان، سنگ و فرش است و در زمینه مواد 
غذایی نیز روند شتابان و رو به رشدی را طی می کند.وی گفت: حوزه صنعت استان با 
یک سند آمایش به جلو حرکت می کند، و با توجه به اقلیم قم تنها صنایع کم آب بر، 
دانش بنیان و صنایعی که وضعیت مناسبی را برای بازار کسب و کار ایجاد کنند، و تکمیل 

کننده حلقه تولید باشند، مجوز احداث می گیرند.

آیت الله جعفر سبحانی از مراجع تقلید 
گفت: مسیر اشتغال در کشور باید توسعه 
یابد و این کار تنها زمانی به انجام می 
رسد که فرآیند کارهای اقتصادی از دست 
دولت خارج و در اختیار مردم قرار گیرد. 

این مرجع تقلید روز دوشنبه در دیدار 
حجت الاسلام و المسلمین سید محمد 
علی شهیدی، معاون رئیس جمهوری و 
رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران، افزود: 
دراین راستا می توان به اقدام هایی که 
در بخش کشاورزی صورت گرفت اشاره 
کرد که نتیجه آن خودکفایی در تولید 
محصولات کشاورزی و افزایش اشتغال در 
این حوزه بود. آیت الله سبحانی همچنین 
با بیان اهمیت در دسترس بودن مسئولان 
و حضور آنان در میان مردم، افزود: در 
برخی از شهرهای کشور روزهای جمعه 
مسئولان قبل از نماز جمعه در میان مردم 
حاضر می شوند و به درخواست های آنان 
رسیدگی می کنند که این کار پسندیده 
باید در سایر مناطق کشور نیز انجام شود. 
وی در بخش دیگری از سخنان خود 
با ابلاغ سلام به رئیس جمهوری و هیات 
دولت از آنان خواست به سخنان مراجع 

تقلید توجه بیشتری داشته باشند. 
وی دربخش دیگری از سخنان خود 
گفت: طرح تاسیس بنیاد شهید و امور 
ایثارگران برای پیگیری مسائل و مشکل 
های جامعه ایثارگری از جمله اقدام های 
با برکت نظام اسلامی بود که توانست 

خدمات گسترده ای ارائه دهد. 
از  بسیاری  افزود:  الله سبحانی  آیت 
کردند  را سپری  دوران جنگ  کشورها 
اما چون نهادی مانند بنیاد شهید ندارند، 
نتوانستند به خانواده های جانباختگان 

خود در جنگ ها خدمت رسانی کنند. 
اهمیت خون شهدا  به  اشاره  با  وی 
برای پایداری نظام اسلامی، بیان کرد: این 
انقلاب به برکت خون شهدا و ایثارگران به 
درختی استواری تبدیل شده است که به 
خواست خدا تا زمان ظهور امام عصر)عج( 
برقرار خواهد بود. وی خدمت رسانی به 
خانواده های شهدا و اقشار مختلف مردم را 

اولویت اصلی دولت دانست. 

آیت الله علوی گرگانی: 
خدمت صادقانه مسؤولان سبب 
دلگرمی مردم به نظام می شود 

آ یت الله علوی گرگانی  نیز در دیدار 
حجت الاسلام والمسلمین شهیدی گفت: 
هفته دولت فرصت بسیار خوبی برای بیان 
عملکرد و دستاوردهای دولت و نظام است 
که موجب دلگرمی بیشتر مردم به نظام 
و دولت می شود. آیت الله علوی گرگانی 
ضمن تبریک هفته دولت اظهار داشت: 
هفته دولت فرصت بسیار خوبی برای بیان 
عملکرد و دستاوردهای دولت و نظام است 
که موجب دلگرمی بیشتر مردم به نظام و 

دولت می شود.
وی با اشاره به خدمات بنیاد شهید 
و امور ایثارگران برای خدمت رسانی به 
ایثارگران گفت: مسئله جنگ گرچه به 
اما  است  مشکلاتی  دارای  خود  خودی 
مهم تر از آن مسائل پشت صحنه جنگ و 
پس از جنگ است؛  اما باید وجود داشته 

باشد و ارتقاء پیدا کند.
حوزه  خارج  درس  برجسته  استاد 
علمیه قم با تأکید بر اینکه دولت نباید در 
بحث ارائه خدمت به ایثارگران تنها بماند 
و همه نهادها و دستگاه ها باید به کمک 
دولت بیایند، گفت: سیاست بنیاد شهید 
و امور ایثارگران در کنار ارائه خدمت به 
جامعه ایثارگری باید بیرون آوردن آنان 
از حالت مصرف کننده و وارد کردنشان 
به چرخه کار و تولید باشد و خوشبختانه 
بنیاد در این زمینه تا حدودی موفق بوده 
است.وی با تمجید از عملکرد بنیاد شهید 
و امور ایثارگران خطاب به حجت الاسلام 
که  بدانید  گفت:  شهیدی  والمسلمین 
خدمات شما دارای اجر و ثواب است و 
خداوند به شما کمک می کند، چنانکه در 

گذشته نیز چنین بوده است.
علوی گرگانی در  الله  آیت  حضرت 
با اشاره  از سخنان خود  بخش دیگری 
به مشکلات اخیر کشور به ویژه در حوزه 
اقتصاد گفت: به امید خدا از این مشکلات 
عبور می کنیم و در آینده پیروزی نصیب 

انقلاب اسلامی خواهد شد.

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران 
کشور مطرح کرد

230 هزار شهید و 562هزار 
جانباز در کشور

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران 
علوی  الله  آیت  با  دیدار  در  کشورنیز  
اکنون 230هزار  گفت:  قم  در  گرگانی 
شهید و 562هزار جانباز در کشور داریم 
که تعداد بسیار بالایی است.حجت الاسلام 
شهیدی   محمدعلی  سید  والمسلمین 
اظهارکرد: لازم از هرچند یکبار خدمت 
بزرگان حوزه و مراجع برسیم تا در انجام 
کار خود نیرو بگیریم.وی با بیان اینکه بنیاد 
شهید یک خانواده بزرگی است، افزود: 
اکنون 230هزار شهید در کشور داریم  
که 2هزار و 600نفر از آن ها شهدای قبل 
از انقلاب بوده اند، البته ممکن است تعداد 
شهدا بیشتر باشد که برای آن ها پرونده 

صادر نشده باشد.
رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران 
شهدای  جانبازان  اینکه  بیان  با  کشور 
زنده هستند، تصریح کرد: در حال حاضر 
562هزار جانباز در سراسر کشور حضور 
دارند و تعدادی از آن ها در شرایط بدی 
هستند، در آسایشگاه ها جانبازانی داریم 
که 25تا 30است که روی تخت هستند و 

قادر نیستند حرکتی داشته باشند.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم:

2.8درصد صنایع و واحدهای تولیدی کشور در قم است 

آیت الله سبحانی: 

مسیر اشتغال در کشور توسعه یابد 

نامحـرمانه

نیم نگاه

هزینه سفر به عتبات گران شد
مدیر کل عتبات سازمان حج و زیارت با اشاره به افزایش هزینه سفر به عتبات گفت: با توجه به 
افزایش نرخ دلار و هزینه بلیت هواپیما، سفر به عتبات از 11 شهریورماه 60 درصد افزایش می یابد.

مرتضی آقایی با اشاره به افزایش هزینه های سفر به عتبات اظهار داشت: در سال جاری با وجود 
نوسانات قیمت ارز و افزایش آن، سازمان حج و زیارت سعی کرد تا زائران را با هزینه های کمتر به 
عتبات اعزام کند که بر این اساس سفرهای ارزان قیمت را راه اندازی کرد.وی با بیان اینکه هم  اکنون 
با توجه به افزایش قیمت دلار امکان کاهش هزینه های سفر به عتبات وجود ندارد، افزود: علاوه بر 
افزایش قیمت دلار، ما در هفته های جاری با افزایش قیمت بلیت هواپیما نیز مواجه شدیم بر همین 
اساس امکان اعزام زائران عتبات با قیمت قبلی وجود ندارد.آقایی از افزایش 60 درصدی هزینه سفر 
هوایی به عتبات خبر داد و گفت: سفرهای هوایی به عتبات از سه میلیون و 180 هزار تومان تا سه 
میلیون و 380 هزار تومان و هزینه سفر زمینی به عتبات نیز از یک میلیون و 600 تا یک میلیون و 
900 هزار تومان پیش بینی شده است. مدیر کل عتبات سازمان حج و زیارت با اشاره به زمان اجرایی 
شدن افزایش هزینه  سفر به عتبات خاطر نشان کرد: کاروان ها تا 10 شهریورماه موظف هستند با 
همان قیمت قبلی زائران را به عتبات اعزام کنند ولی از 11 شهریورماه به بعد افزایش قیمت سفر به 

عتبات اعمال خواهد شد.

یاسین رامین 20 شهریور محاکمه می شود 
»یاسین رامین« فرزند »محمدعلی رامین« معاون مطبوعاتی دولت محمود احمدی نژاد، 20 
شهریور ماه در ادامه رسیدگی به پرونده تشکیل شده با شکایت جمعیت هلال احمر، محاکمه می 
شود. پیش از این در چهار جلسه در شعبه 1058 مجتمع قضایی ویژه کارکنان دولت به پرونده 
رامین رسیدگی شده است. چهارمین جلسه دادگاه، دوم مرداد امسال برگزار شد و شعبه رسیدگی 
کننده، 20 شهریور را برای برگزاری جلسه پنجم تعیین کرد. یکی از اتهامات رامین در این پرونده 
»خیانت در امانت« است. بر اساس این گزارش، اواخر مرداد سال 95 بود که رسانه ها از بازداشت 
یاسین رامین پسر محمدعلی رامین معاون مطبوعاتی دولت احمدی نژاد خبر دادند.چند روز پس 
از انتشار این خبر، عباس جعفری دولت آبادی دادستان عمومی و انقلاب تهران از صدور قرار وثیقه 
29 میلیارد تومانی و بازداشت متهم شرکت رشد وابسته به سازمان هلال احمر خبر داد و گفت: 
این پرونده با اعلام شکایت هلال احمر در دادسرای کارکنان دولت تحت رسیدگی است و بازپرس 
برای متهم قرار وثیقه 29 میلیارد تومانی صادر کرده که متهم به  لحاظ عجز از تودیع وثیقه به زندان 
معرفی شده است.12 اسفند 95 و پس از 7 ماه بازداشت که علت آن عجز در تودیع وثیقه 29 میلیارد 
تومانی عنوان شده بود، یاسین رامین از زندان آزاد شد.پرونده رامین پس از صدور کیفرخواست برای 

رسیدگی به شعبه 1058 دادگاه کارکنان دولت ارسال شده است.

تعطیلی 7 هزار پیش دبستانی غیرمجاز 
رئیس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی آموزش و پرورش گفت :7 هزار پیش دبستانی غیرمجاز 
که هم اکنون مشغول فعالیت هستند، از اول مهر فعالیت نخواهند کرد.مجتبی زینی وند افزود: بیش 
از 15 هزار مرکز پیش دبستانی از سایر دستگاه ها به غیر از آموزش و پرورش مجوز فعالیت گرفتند که 
مدیران 8 هزار مرکز مراجعه کرده و مجوز فعالیت دریافت کرده اند، اما همچنان 7 هزار مرکز پیش 
دبستانی بدون مجوز و به صورت غیر قانونی مشغول بکارند. رئیس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی 
آموزش و پرورش به دریافت شهریه اضافی در مدارس غیردولتی اشاره کرد و گفت: بالاترین شهریه 
اضافی که تاکنون گرفته شده 23 میلیون تومان بوده است.وی از بازگشت 600 میلیون تومان شهریه 
اضافی به خانواده ها خبر داد و افزود: با خانواده ها تماس گرفته و یا پیامک داده شده است که برای 
دریافت مبلغ شهریه اضافی به ادارات آموزش و پرورش مراجعه کنند.زینی وند گفت: 32 مدرسه در 

تهران شهریه اضافی دریافت کرده اند که باید این مبالغ اضافی را به خانواده ها برگردانند.

رئیس کمیسیون انرژی مجلس: بنزین گران نمی شود 
رئیس کمیسیون انرژی مجلس ضمن رد شایعات مبنی بر افزایش قیمت بنزین، در ماه های 
آینده، اظهار داشت: این شایعات و برخی اخبار مبنی بر سهمیه  بندی و یا افزایش قیمت بنزین که 
اخیراً مطرح شده، به هیچ وجه صحت ندارد. دولت و مجلس نیز چنین عزم و اراده ای برای آن ندارند. 
حسنوند با تأکید بر اینکه بعضی از سوخت های لوکس نظیر »بنزین سوپر« وضعیت متفاوتی با سایر 
سوخت  ها، از جمله بنزین معمولی دارد، گفت: مردم مطمئن باشند هیچ گونه بحثی در ارتباط با 
سهمیه بندی و افزایش قیمت در بنزین، گازوئیل و سایر سوخت ها مطرح نیست. قطعاً طوری رفتار 
خواهد شد که در حوزه حمل ونقل، صنعت، کشاورزی و مسائل عمومی جامعه، بتوانیم با خیال 
آسوده هم سوخت مورد نیاز را تأمین کنیم و هم اینکه قیمت را در سطح فعلی نگه داریم. رئیس 
کمیسیون انرژی مجلس در پایان خاطرنشان کرد: قیمت بنزین و سوخت به بهانه اعِمال تحریم  های 
آمریکا افزایش نمی یابد، سطح تولید بنزین در کشور به حدی است که توان مقابله با تحریم ها را داریم.

تکذیب موافقت با آزادی مشروط طاهری 
 وکیل مدافع سرکرده گروه عرفان حلقه خبر موافقت دادگاه صادر کننده رای با آزادی مشروط 
موکلش را نادرست خواند.سیدمحمود علیزاده طباطبایی در گفت وگو با ایسنا، در رابطه با خبر منتشر 
شده مبنی بر موافقت دادگاه با آزادی مشروط موکلش گفت: درخواست آزادی مشروط باید از 
طریق زندان انجام شود ولی زندان درخواستی نکرده است.وی عنوان کرد: قاضی دادگاه گفتند اگر 
زندان آزادی مشروط موکلم را درخواست کند ما با این درخواست موافقت می کنیم. روال آزادی 
مشروط این است که زندان درخواست می کند و قاضی صادر کننده رای با این درخواست موافقت 
می کند. درخواست زندان نیز مستلزم این است که خود فرد آن را بخواهد و مطالبه کند.وکیل مدافع 
محمدعلی طاهری، افزود: اگر آقای طاهری آزادی مشروط را بخواهند و زندان آن را درخواست کند، 

قاضی صادر کننده رای با آن موافقت می کند.

ضرورت استفاده از تجهیزات 
کاهش دهنده مصرف آب 

یکی از مؤثرترین روش های کاهش مصرف آب شرب اصلاح ابزار و به عبارت ساده تر استفاده از 
تجهیزاتی است که به این منظور طراحی شده اند.

 به کار گیری این تجهیزات باعث کاهش 40 تا 50 درصدی مصرف آب در بخش های مختلف 
می شود.

 درصد بالایی از مصارف آب شهری به مصارف خانگی اختصاص دارد که با استفاده از تجهیزات 
کاهنده مصرف می توان به طور قابل ملاحظه ای از مقادیر اجزای مصرف کاست.

مصرف زیاد در بخش خانگی ریشه در مسائل فرهنگی، قیمت گذاری نامناسب آب و نیز استفاده 
از تجهیزات و ادواتی دارد که هیچ گونه سنخیتی با شرایط آبی کشورمان ندارد و این در حالی است 

که با نصب تجهیزات کاهنده مصرف آب به مقدار قابل توجهی می توان مصارف آب را کاهش داد. 
صرفه جویی در مصرف آب، انرژی هزینه، کمک به حل مشکل کم آبی و حفظ محیط زیست از 
جمله مزایای استفاده از تجهیزات کاهنده مصرف آب به شمار می رود. با توجه به درصد بالای مصارف 
خانگی از مصارف کل آب، ضروری است در نخستین قدم راهکارهای مناسب صرفه جویی با استفاده 
از رویکرد اصلاحات ابزاری ارائه شود.تجهیزاتی از قبیل پرلاتورها)درافشان ها(، سر دوش ها، آب شویه 
کم مصرف دو حالته، رگلاتورها، شیرآلات بهداشتی کم مصرف با نصب در محل های اصلی مصرف آب 
نظیر دستشویی، توالت، حمام، ظرف شویی ها که در حدود 70 تا 80 درصد مصرف آب خانگی را به 
خود اختصاص می دهند می توانند کاهش مصرف آب و هزینه های مربوطه را در واحدهای مسکونی 

و سایر کاربری ها ایجاد کنند.
دلایل استفاده از ادوات کاهنده آب 

• فشار خروجی آب آشامیدنی ظاهرا هیچ تفاوتی با خروجی آب در گذشته ندارد.
• قطر آب آشامیدنی پس از نصب کاهنده با قطر آب قبل از نصب کاهنده مطابقت دارد

• با توجه به اینکه 50 درصد، هوا با آب آشامیدنی مخلوط می شود، برای مصرف کننده ضمن 
کاهش آب مصرفی، کاهش هزینه را نیز به همراه خواهد داشت و از نظر روانی احساس کمبود فشار 

نخواهد کرد.
• نصب قطعات کاهنده از پاشیدن آب به اطراف جلوگیری می کند. 

مزایای استفاده از تجهیزات کاهنده مصرف آب 
• صرفه جویی در مصرف آب 

• صرفه جویی در هزینه 
• صرفه جویی در انرژی تولید

• حفظ محیط زیست
• کمک به مشکل کم آبی 

فرمانده سپاه علی بن ابیطالب )ع(  
بازاریان و اصناف در  استان قم گفت: 
دوره جنگ اجازه نفوذ دشمن به خاک 
مقدس جمهوری اسلامی را ندادند و 
هم اکنون نیز در این بحران اقتصادی 
به  آب  که  هستند  اصناف  و  بازاریان 
آسیاب دشمن نریختند و با لیدر های 
دشمن هم صدا نشدند و بازار را تعطیل 

نکردند.
به گزارش  روابط عمومی اتاق اصناف 
قم، سردار غلامرضا احمدی در همایش 
سالن  در  که  اصناف  بسیج  قشر  روز 
همایش های اتاق اصناف استان برگزار 
آمریکا  استکبار  شداظهارداشت:جبهه 
و غرب از سال 59 میلیاردها دلار علیه 
ایران و جهان اسلام خرج کرده و از تمام 
ظرفیت خود در این زمینه استفاده کرده 
است و میراث خرج و مخارج کشوری 
همچون آمریکا برای نابودی ارزش های 
ایرانی تنها و تنها کشته و  اسلامی و 

شهید شدن بسیاری از مردم مسلمان 
به  عظیم  خسارت های  شدن  وارد  و 
کشورهای اسلامی مانند عراق، سوریه، 

لبنان و افغانستان بوده است.
و  تحمیلی  جنگ  به  اشاره  با  وی 
هشت سال دفاع مقدس، افزود: هرکسی 
که در سال 61 خرمشهر را دیده حالا باید 
ببیند که تمام سوریه شبیه خرمشهر در 
سال 61 است، در آن زمان عراق و حزب 
بعث در جنگ رسمی تنها در عمق 100 
کیلومتری به ایران نفوذ کرده و به شکل 
غیررسمی با موشک ها و هواپیماهای 
بود.  کرده  نفوذ  ایران  تمام  به  میگ 
فرمانده سپاه علی بن ابیطالب)ع( ادامه 
داد: ما باید قدردان خون شهدا باشیم، 
چراکه تقدیم هزاران شهید به انقلاب 
برای جلوگیری از رسیدن دست اجنبی 
و استکبار به ناموس مسلمان کار بزرگ و 
ارزشمندی است، پیروزی های ما با دلاور 
مردی های شهدا و برکت خون جوانان 

به دست آمده است.
وی شهید مهدی عراقی را شهید 
و  برشمرد  اصناف  شهدای  شاخص 
گفت: شهید مهدی عراقی برای مبارزه 
با استکبار و طاغوت به مدت 13 سال 
زندگی امن و کسب وکار بازار را رها کرد 
و زیر شکنجه های ساواک و زندان بود، 
پس از 13 سال آن قدر شکسته شده بود 
که امام خمینی)ره( سال 57 در فرانسه 

ایشان را موردتمجید قرار می دهند.
سردار احمدی با اشاره به سخنان 
اخیر  روزهای  در  رهبری  معظم  مقام 
خاطرنشان کرد: رهبر انقلاب اشاراتی 
مردم  دوش  بر  اقتصادی  فشارهای  بر 
داشته اند و امروزه با بی تدبیری برخی 
عمده  و  هستیم  روبرو  مشکلاتی  با 
این مشکلات به وجود آمده به دلیل 
تحریم های آمریکا نبوده و بی تدبیری در 

آن نقش داشته است.
وی با تأکید بر اینکه که همه اقشار 

در  و  باشند  انقلاب  همراه  باید  مردم 
هرجایی که فعالیت کرده باید رزمنده 
نیز باشند، تصریح کرد: بازاریان و اصناف 
محترم در دوره جنگ اجازه نفوذ دشمن 
به خاک مقدس جمهوری اسلامی را 
بحران  این  در  نیز  هم اکنون  و  ندادند 
اقتصادی بازاریان و اصناف هستند که 
آب به آسیاب دشمن نریختند و با لیدر 
را  بازار  و  های دشمن هم صدا نشدند 

تعطیل نکردند.
ابیطالب)ع(  بن  فرمانده سپاه علی 
جبهه  مقدم  خط  رزمنده  را  بازاریان 
اقتصادی خواند و افزود: از ده سال پیش 
رهبر معظم انقلاب به مسائل اقتصادی 
اهمیت زیادی داده اند و در صحبت ها 
به  استاد  یک  مثل  را  فراوانی  نکات 
آن  در  اگر  و  شدند  یادآور  مسئولان 
سال ها به سخنان ایشان عمل می شد، 
قطعاً امروز در این وضعیت اقتصادی قرار 

نداشتیم.

فرمانده سپاه  استان قم: 

اصناف و بازاریان رزمندگان خط مقدم جبهه اقتصادی هستند

مدیر عامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم خبر داد

آغاز به کار رویداد فرهنگی گردشگری 
قم در مشهد مقدس

مدیر عامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم از آغار به کار رویداد 
فرهنگی گردشگری قم در مشهدالرضا)ع( به منظور معرفی استان قم از 

سوم شهریورماه، در بوستان کوهسنگی مشهد خبر داد.
مجید رفیعی در حاشیه آغار به کار این رویداد فرهنگی طی سخنانی، 
افزود: رویداد فرهنگی گردشگری قم با عنوان »اخُت الرضا« به منظور 
معرفی استان قم با حضور ادارات و دستگاه های فعال در زمینه هنر، 
ورزشی  فرهنگی  سازمان  توسط  استان،  این  گردشگری  و  فرهنگ 
شهرداری قم که در مجموعه بوستان کوهسنگی مشهد مقدس برگزار 
می شود.مدیر عامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم در ادامه به 
حضور دستگاه  های مختلف فرهنگی استان در این رویداد فرهنگی اشاره 
کرد و اظهار داشت: اوقاف و امورخیریه، اداره کل فرهنگ و ارشاد، کانون 
پرورش فکری کودکان و نوجوانان، اداره کل بهزیستی، اداره کل میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم، اداره کل روستایی استانداری و 
مرکز قم پژوهی از جمله دستگاه هایی هستند که با برگزاری 50 غرفه از 
فعالیت های هنری، فرهنگی و گردشگری به معرفی استان قم می پردازند.

رفیعی با اشاره به برنامه های جانبی این رویداد فرهنگی، تصریح کرد: 
اجرای جنگ شادی و برپایی نمایشگاه سوغات، نمایشگاه صنایع دستی 
عشایر و تولیدکنندگان استان قم از دیگر برنامه های رویداد "اخُت الرضا" 
است.وی در ادامه با بیان اینکه این هفته فرهنگی در راستای تعاملات 
سازمان های فرهنگی ورزشی شهرداری های کلانشهرها برگزار می شود، 
از امضای تفاهم نامه  همکاری فرهنگی گردشگری بین سازمان فرهنگی 
ورزشی شهرداری قم و سازمان فرهنگی اجتماعی شهرداری مشهد خبر 
داد.مدیر عامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم با اشاره  حضور  
غرفه مسجد مقدس جمکران در این رویداد فرهنگی، گفت: مسجد 
مقدس جمکران به عنوان یکی از مهم ترین قطب های فرهنگی مذهبی 
قم، نیز در این رویداد، فعالیت گسترده ای را اجرا می کند که از جمله 
آن پخش مستقیم دعای توسل مسجد جمکران در شب سه شنبه در 

مجموعه بوستان کوهسنگی است.

معاون سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم: 

کالاهای احتکار شده در قم 
از 6 شهریور توزیع می شود 

معاون بازرگانی سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: کالاهای 
احتکار شده در این استان پس از قیمت گذاری، ظرف 24 تا 48 ساعت 

آینده توزیع می شود. 
امیر محمدی چهر افزود: پس از صدور حکم کالاهای احتکار شده در 
قم توسط اداره کل تعزیرات در حال قیمت گذاری بر روی این محصولات 
هستیم تا به زودی برای عرضه آن اقدام شود.وی بیان کرد: مراحل قانونی 
عرضه این کالاها انجام شده و پس از قیمت گذاری به سرعت در اختیار 
مردم قرار می گیرد.وی ادامه داد: احکام عرضه محصولاتی همچون کاغذ 
گلاسه، لوازم التحریر، چای خارجی و جو در قم صادره شده و این کالاها 
به زودی عرضه عمومی می شود.محمدی چهر گفت: کالاهای دیگری 
نیز وجود دارد که پس از طی مراحل قانونی و صدور احکام آن توسط 
اداره کل تعزیرات استان، نسبت به قیمت گذاری و عرضه اقدام خواهد 
شد.وی بیان کرد: شهروندان می توانند هر گونه گزارشی را در خصوص 
احتکار کالا به سامانه 124 سازمان صنعت، معدن و تجارت و 135 
اداره کل تعزیرات استان گزارش دهند تا با متخلفان برخورد قانونی لازم 
صورت بگیرد.وی ادامه داد: به مردم اطمینان می دهیم نظارت ها بر بازار 
استان و روند عرضه کالاها در آن با جدیت دنبال خواهد شد و با هرگونه 
تخلف از جمله گران فروشی، کم فروشی و احتکار برخورد می شود.طرح 
تشدید مبارزه با گرانفروشی و احتکار، از هفته گذشته با هدف بازرسی 
از واحدهای صنعتی، انبارها، سردخانه ها، کشتارگاه های دام و طیور و 
همچنین برخورد با گرانفروشی، امتناع از فروش، اختفا و احتکار در استان 

قم آغاز شده است.

شهردار منطقه هشت قم:

بودجه منطقه هشت عمدتا از منابع 
داخلی شهرداری تامین می شود

شهردار منطقه هشت قم گفت: با بیان اینکه درآمد منطقه هشت 
بالغ بر 7 میلیارد تومان است، اظهار کرد: بودجه مصوب منطقه هم 50 
میلیارد تومان است که کسری این مبلغ توسط شهرداری مرکز از محل 

درآمدهای مناطق دیگر و منابع داخلی پرداخت می شود.
ابوالفضل مستقیمی با بیان اینکه منطقه هشت قم در جنوب این شهر 
شامل شهر و شهرک پردیسان است که بیش از دو دهه از احداث آن 
می گذرد، اظهار کرد: محدوده منطقه از بلوار غدیر بعد از بوستان علوی تا 
ورزشگاه یادگار امام و از بلوار غدیر تا پل جاده کهک بوده و با وسعت هزار 
و 575 هکتاری، شامل هزار هکتار محدوده منطقه پردیسان، 575 هکتار 
سایت مسکن مهر و بیش از هزار هکتار محدوده آموزشی است.شهردار 
منطقه هشت قم با تاکید بر اینکه منطقه هشت 150 هزار نفر جمعیت دارد 
که براساس امکانات ایجاد شده و ساخت و ساز صورت گرفته تا بیش از 300 
هزار نفر ظرفیت دارد، خاطرنشان کرد: طی سال های اخیر انتقال جمعیت 
خصوصا با اولویت مهاجرین به این منطقه سرعت گرفته است و بسیاری از 
واحدهای مسکونی خالی از سکنه، دارای سکنه شده است.وی با بیان اینکه 
درآمد منطقه هشت بالغ بر 7 میلیارد تومان است، اظهار کرد: بودجه مصوب 
منطقه هم 50 میلیارد تومان است که کسری این مبلغ توسط شهرداری 

مرکز از محل درآمدهای مناطق دیگر و منابع داخلی پرداخت می شود.

شهردار منطقه هفت قم:

140 هکتار از وسعت منطقه هفت
 بافت تاریخی است

شهردار منطقه هفت قم از قرارگیری 140 هکتار از 310 هکتار بافت 
تاریخی شهر قم در منطقه 7 خبر داد.

علیرضا اقبالیان با بیان اینکه منطقه هفت قم 463 هکتار وسعت 
دارد، اظهار کرد: این منطقه از جنوب به بلوار نیایش و خیابان دورشهر 
و میدان جانبازان و از شمال به میدان جهاد و بلوار 15 خرداد و خیابان 
کیوانفر، از سمت شرق بلوار عماریاسر و خیابان معلم و از منطقه غرب 
میدان سعیدی و خیابان ایستگاه منتهی  می شود. شهردار منطقه هفت 
قم با تاکید بر اینکه این منطقه سال 1392 طبق ابلاغیه وزارت کشور 
و تأییدیه استانداری به عنوان منطقه معصومیه قم تاسیس شد، تصریح 
کرد: جمعیت هفت بالغ بر 43 هزار نفر است که اکثراً در خیابان های 
صفاییه، دورشهر و امام موسی صدر ساکن هستند.اقبالیان با بیان اینکه 
تمام این منطقه در محدوده بافت فرسوده قرار گرفته است، خاطرنشان 
کرد: از هزار و 170 هکتار بافت فرسوده شهر قم حدود 40 درصد آن در 

منطقه هفت شهرداری قم قرار دارد.

مدیرخزانه داری و نذورات حرم مطهر:

40 هزار پرس غذای تبرکی درقم 
بین نیازمندان توزیع می شود

مدیرخزانه داری و نذوران حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س(
گفت: درایام عید غدیرخم 40 هزار پرس غذا تبرکی بین زائران ، مسافران 
، زیارت اولی ها و نیازمندان بویژه مردم مناطق حاشیه نشین و روستاهای 

این استان توزیع می شود.
محمد جعفر افسای در گفت وگویی افزود: این برنامه در راستای 
طرح اطعام عید غدیر به منظور ترویج سیره اهل بیت)ع( به اجرا گذاشته 
می شود.وی ادامه داد: علاقه  مندان برای مشارکت در طرح اطعام عید 
غدیر می توانند به دفاتر هدایا و نذورات آستان مقدس یا پایگاه اینترنتی 
»NAZR.AMFM.IR« مراجعه کنند یا کد »#251*741*« را با تلفن 

همراه خود شماره گیری نمایند.

اخبــار

معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع انسانی 
خودسرانه  قیمت  افزایش  اجازه  گفت:  قم  استانداری 
به هیچ عرضه کننده کالایی در استان را به هیچ وجه 
نمی دهیم، اگر کسی درخواستی در این زمینه داشته 
باشد، درخواست او در یک فرآیند کارشناسی بررسی 

می شود .
مهرداد غضنفری با اشاره به فعالیت کارگروه تنظیم 
بازار استان قم اظهار کرد: قیمت کالاها در استان به صورت 
روزانه رصد و گزارش قیمت ها در جلسات این کارگروه 
در هر هفته ارائه می شود، در این جلسات افزایش های 

نامتعارف قیمت کالاها در قم مورد بررسی قرار می گیرد.
گرانی  بحث  با  فروشی  گران  بحث  داد:  ادامه  وی 
متفاوت است، اگرچه گران فروشی زاییده گرانی است؛ 
از جمله اقدامات کوتاه مدتی که می توانیم داشته باشیم، 

برخورد با مصادیق گران فروشی است که فرآیند آن طی 
می شود و مصادیق این مساله به مراجع قضایی معرفی 

می شوند.
معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع انسانی 
استانداری قم افزود: ضمن برخورد با مصادیق گران فروشی 
تصمیم گرفتیم دستگاه هایی که در استان می توانند عرضه 
مستقیم کالا داشته باشند، این کار را انجام بدهند تا شاهد 
تعدیل قیمت کالاها در بازار قم باشیم و متناسب با نیاز 

استان این اقدام صورت بگیرد.
غضنفری با اشاره به مبارزه با گران فروشی در استان قم 
اظهار کرد: اجازه افزایش قیمت خودسرانه به هیچ عرضه 
کننده کالایی در استان را به هیچ وجه نمی دهیم، اگر 
کسی درخواستی در این زمینه داشته باشد، درخواست 
او در یک فرآیند کارشناسی بررسی می شود و در حد 

اختیارات استان به او اجازه افزایش قیمت داده خواهد شد.
وی ادامه داد: بر پایش و رصد و نظارت گشت های 
مشترک بر بازار استان تاکید کردیم تا بازار را در کنترل 
داشته باشیم که اجحافی به مردم صورت نگیرد، همچنین 
باید انبارهای استان باید به صورت مرتب کنترل شود تا 
شاهد احتکار و عدم عرضه کالا نباشیم و انبارداران باید 

موجودی انبار خود را به دستگاه های زیربط اعلام کنند.
معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع انسانی 
استانداری قم در پایان خاطرنشان کرد: دستگاه قضایی 
برای مقابله با احتکار در استان با ما همکاری می کند، 
بازرسی ها برای مقابله با گران فروشی و احتکار در استان 
قم صورت گرفته و پرونده هایی در این خصوص تشکیل 
شده، پایش و نظارت در این خصوص مستمر و به صورت 

روزانه است.

معاون استانداری قم:

اجازه افزایش خودسرانه قیمت را در قم نمی دهیم


